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 Valors
La sostenibilitat

Salvador Rueda, director  BCNecologia

“Estem fent un futur 
insostenible”

Durán-Pich: “La crisi és sistèmica; no s’acaba pas”

‘Democràcia a Europa?’, per Francesc Amat

‘Per un turisme càlid’, de Gerard Castillo 

Cartes creuades: ‘Rescatar la festa’

La sostenibilitat





Valors

l mes que ve, juny, tancarem la segona temporada 
del programa Valors a l’Alça que Valors produeix des 
de Mataró Ràdio per a La Xarxa. Aquest espai radi-
ofònic, que anteriorment s’havia emès durant dues 

temporades a Ràdio Estel, s’emet cada setmana  a  quinze emisso-
res de tot el territori català, fent bo el concepte que promou La 
Xarxa de Comunicació Local, plataforma d’intercanvi de con-
tinguts entre les diferents emissores que impulsa la Diputació de 
Barcelona. Possibilitant, per tant, que iniciatives periodístiques 
que neixen en l’àmbit local el transcendeixin i puguin arribar a 
nivell nacional però mantenint sempre la vinculació amb el terri-
tori de naixement.
Durant aquesta temporada hem pogut comptar amb persona-
litats de l’àmbit de la filosofia com Josep Ramoneda,  Francesc 
Torralba, Manuel Cruz o Juan José Tamayo, de la cultura com 
l’actriu Montserrat Carulla, de la bioètica com Margarita Bola-
deras o de l’àmbit social com Núria Gispert. També el programa, 
a través de les seccions  de Propostes i Gent amb valors, ha estat una 
forma de donar veu a moltes entitats i persones del país que tre-
ballen dia a dia fent especial atenció als valors ètics. Fer emergir 
realitats positives, engrescadores, és també la voluntat del nostre 
projecte. 
A més a més, des de l’inici d’aquest 2014 i relligant-ho amb el 
projecte ‘Mataró, ciutat de valors’ que gestiona l’Associació Cul-
tural Valors junt amb l’Ajuntament de Mataró, el programa 
de ràdio Valors a l’Alça ha inclòs un cop al mes una entrevista 
enregistrada al plató de m1tv, la televisió local de Mataró i el 
Maresme, a una personalitat que acudia a la ciutat en el marc 
d’aquest projecte. Així, de moment hem pogut gaudir de les 
reflexions d’Àngel Castiñeira (compromís), Begoña Roman (aus-
teritat), Pep Marí (març) i Santiago Vidal ( justícia) – i aquest mes 
de maig l’entrevistat serà Joan Antoni Melé-.  Aquestes entrevis-
tes, a banda de ser incloses en el programa de ràdio, també s’han 
emès com a peces pròpies en la graella televisiva del canal.  
Aquest és un bon exemple de cooperació entre la ràdio muni-
cipal i la televisió pública de Mataró i el Maresme, auspiciada 
en aquest cas per Valors, que serveix d’exemple pel valor que la 
ciutat treballarà el mes de juny, la cooperació. 

‘Valors a l’alça’ 
a La Xarxa

Pòrtic Sumari
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Les piulades del mes 

“Una víctima de EtA, otra del GAL 
y un expreso participan en un 
encuentro en Madrid http://politica.
elpais.com/politica/2014/04/11/
actualidad/1397246365_358992.html”

“no sé si em desconcerta més l’afany 
d’alguns en ser els primers en donar 
una notícia no confirmada o la falta de 
sensibilitat que demostren“

“Des de Zygmunt Bauman a Jordi Llovet: 
L’ARA es qüestiona el món en què vivim 
ara.cat/_437a4623 vía @diariARA”

“Gran part de les dificultats que travessa 
el món es deuen a que els ignorants 
estan segurs i els intel·ligents, dubten”. 
Bertrand Russell

Paul Ríos
@paulrios

Agnès Marquès
@marquesagnes

Ara Cultura
@aracultura

Frederic Porta
@fredericporta

96

Aquest és el nombre de reclusos que hi 

ha a Espanya per cada 100.000 habitants. 

Avuihi ha a l’estat 57.500 presos, vuit mil 

menys que ara fa cinc anys, segons dades 

Aquesta és la mitjana europea de presos 

per cada 100.000 ciutadans. Espanya és l’es-

tat d’Europa Occidental amb un percentatge 

més alt de població entre reixes malgrat el 

descens dels darrers anys.

Valors comparats

159

trenta-cinc ciutats disputen la 
Wings for Life World Run

Una cabina de Londres 
convertida en biblioteca

Decideix avortar per entrar  
al ‘Gran Hermano’ anglès

Augmenta la violència de 
gènere entre els menors

Argentina es pren  
la justícia pel seu compte

35 ciutats del món han acollit la 

Wings for Life World Run , una 

prova innovadora i benèfica. El seu lema 

és: “Córrer per aquells que no poden fer-

ho”. Aquesta cursa no té una distància 

específica, tothom corre al seu ritme.

A Londres actualment hi ha 11.000 

cabines vermelles. Ara busquen 

maneres perquè aquest icono de la cul-

tura anglesa no es degradi. Una asso-

ciació d’un municipi del sud-est de 

Londres n’ha comprat una per conver-

tir-la en una mini biblioteca. Hi caben 

cent llibres i és autogestionable.

Josie Cunnigham, una noia anglesa 

de 23 anys i mare de dos fills, ha 

ocupat les pàgines dels diaris perquè ha 

decidit avortar d’un embaràs de 18 set-

manes després de saber que havia estat 

escollida per entrat a la versió anglesa 

de Gran Hermano, Big Brother.

Segons les darreres dades de l’Ob-

servatori de Violència Domèstica 

i de Gènere, la violència de gènere ha 

crescut un 5% entre els menors. Si l’any 

passat 144 nois van ser condemnats 

per aquest fet, enguany han estat 156, 

i alguns amb 14 anys acabats de fer. 

Argentina ha viscut una onada de 

linxaments, veïns que s’han agafat 

la justícia pel seu compte. A Rosario un 

grup de veïns va matar a cops un noi de 

18 anys per haver intentat robar la bossa 

a una dona. La presidenta ha hagut de 

fer un discurs demanant calma

Termòmetre de Valors 

La campanya #somostodosmacacos  
dóna la volta al món en pocs dies

Els insults racistes en els camps esportius són una realitat massa habitual 

que els esportistes soporten. Aquest mes però s’ha produït una campanya 

contra aquest fet. El desencadenant es va produir durant el partit entre el Barça i 

el Vilarreal, quan un aficionat d’aquest equip va llançar un plàtan al brasiler Dani 

Alves, futbolista del club català. Aquest, però,  va respondre a la provocació men-

jant-se la fruita. Posteriorment, desenes de companys de professió i famosos han 

penjat al seus comptes de twitter imatges reproduint el mateix gest.  Planificada 

o no la campanya del plàtan com a símbol contra el racisme i el hastag #somosto-

dosmacacos ha donat la volta al món.
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El valor de la paraula 

tito Vilanova,  
una lluita discreta
L’exentrenador del Barça Tito Vilanova va morir a finals 
del mes d’abril després de dos anys i mig de lluita contra el 
càncer, una malaltia contra la qual va lluitar amb enteresa.

“Si dónes allò que tens, no fracasses 
mai encara que perdis”. Era el desem-
bre de 2009 i el Barça buscava a Abu 
Dhabi entrar a la història com el primer 
equip que guanyava sis títols en un any. 
L’aleshores segon entrenador, Tito 
Vilanova, deia en una entrevista que 
no s’havia de retreure res en la derrota 
si es feia tot el possible per guanyar. 
Al temps afegit, l’equip va guanyar la 
sisena copa.

Com a assistent del seu amic Pep 
Guardiola, Francesc “Tito” Vilanova 
ho va guanyar tot, i més d’una vegada. 
A la banqueta, al costat del mite, hi 
havia sempre aquell home discret de 
Bellcaire, poc amant de discursos i 
flaixos, cap a qui Guardiola sempre es 
girava buscant una segona opinió sobre 
jugades i estratègies. Amb Guardiola i 
Vilanova, el Barça va perdre poc, però 
quan ho va fer sempre va ser donant tot 
allò que tenia.

“Vaig pensar en els meus fills, crec 
que encara em necessiten”. El novem-
bre de 2011, el club anunciava que Vila-

nova havia estat intervingut d’un tumor 
a la glàndula paròtida. Un any més tard, 
entrevistat a ‘La Marató’, Vilanova recor-
dava el seu primer pensament després de 
saber que tenia càncer. I, amb la mateixa 
calma i la mateixa senzillesa amb què par-
lava de futbol, recomanava: “Sobretot no 
et posis mai nerviós per res, perquè el que 
avui et sembla important, demà no ho és”.

Quan la primavera de 2012 Guardiola 
va deixar el Barça, Vilanova, recuperat de 
la malaltia i amb el vistiplau dels metges, el 
va succeir a la banqueta. L’actor secundari 
rebia el seu primer paper protagonista i, 
després d’un llarg i tortuós camí, arribava 
a la seva Ítaca particular.

“Sé que aquest partit no el jugo sol”, 
va afirmar posteriorment. Amb prou 
feines quatre mesos entrenant el primer 
equip del Barça, i amb l’equip líder des-
tacat, Vilanova va recaure de la malaltia. 
Però això sí: la seva lluita pública va donar 
rellevància als milers de lluites anònimes 
contra el càncer.

Mentre rebia tractament als Estats 
Units, a Nova York, el seu segon i substitut 
provisional, Jordi Roura, no va asseure’s 
en cap moment a la butaca de Vilanova. 
Amb la cadira buida, Tito hi era sense ser-

hi. Vilanova va tornar dels EUA a temps 
de guanyar la Lliga amb un rècord de 
punts. Però abans de començar la 
seva segona temporada a la banqueta, 
requeia –altre cop- del càncer. Amb 
una carta pública de comiat, agraïa el 
suport rebut i demanava “tranquil·litat 
i privacitat”.

El 25 d’abril, la malaltia aconseguia 
–després d’intentar-ho molts cops i 
no sortir-se’n- derrotar Vilanova. Ha 
perdut, però després de lluitar tant, ni 
de bon tros ha fracassat. Ara, la butaca 
on no va asseure’s mai Roura queda 
definitivament buida. 
Ramon Radó és periodista / @ramon_rado

Noms propis

La seva lluita pública 
contra el càncer va 
donar rellevància 
als milers de lluites 

Ramon Radó 

Per a Servillo, gran triomfador amb La 
Grande Bellezza, “la ideologia no és quel-
com del que ens haguem d’avergonyir ni 
que paralitzi la llibertat de pensament. Un 
té idees perquè es fa una idea del món”. Cal 
reivindicar el paper de la ideologia, de la 
idea que ens fem del món i la societat; la 
gestió d’allò públic s’ha de fer en relació als 
nostres legítims interessos, que la demo-
cràcia ha de poder canalitzar. Si oblidem el 
paper de la ideologia, la política es deshu-

manitza i existeix el risc que el poder l’ocu-
pin persones amb interessos oposats als del 
conjunt de la societat. 

Servillo parla també de Berlusconi: “La 
major part de la classe dirigent ha seguit 
un home que estava preocupat substanci-
alment de cuidar els seus propis interessos 
(...). S’ha enaltit el model d’home vence-
dor que representa el pitjor de la italia-
nitat (...)”. Malauradament, mai no es pot 
donar per acabat Berlusconi, que ara ha 
estat condemnat a cuidar persones grans. 
Mai no és tard per ajudar els altres...        
Miguel Guillén és politòleg 
  

“La ideologia no és 
quelcom del que ens 
haguem d’avergonyir”

toni servillo, actor
El País Semanal, 16/03/2014

Miguel Guillén
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El tema del mes: Recessió i crisi econòmica

“El capitalisme està 
amortitzat; han 
canviat les regles”
Alfons Durán-Pich, sociòleg i analista econòmic
L’autor de Se’n va la recessió, la crisi es queda (Angle Editorial) afirma que la recessió es pot 
estar acabant, efectivament, però que la crisi, en canvi, és de tipus sistèmic i que, per tant, 
estem en un canvi de paradigma: res no tornarà a ser com abans de la crisi.   

El seu llibre anuncia que se’n va la reces-
sió però que es queda la crisi. Quin tipus 
de crisi és la que es queda? 
Aquí hi ha una mica d’estafa, perquè la 
recessió és un terme de naturalesa tèc-
nica, que a més és molt qüestionable des 
de l’àmbit de la teoria econòmica. Es diu 
que hi ha recessió quan, durant dos tri-
mestres consecutius, el creixement del 
Producte Interior Brut (PIB) cau res-
pecte el mateix període de l’any ante-
rior. Això no té res a veure amb la crisi. 
La recessió és quantitativa i la crisi és 
qualitativa. I la crisi no és estrictament 
ni financera ni econòmica; la crisi té un 
catalitzador que va ser financer, en el seu 
moment, a finals de 2007, a Estats Units, 
i després a Europa el 2008, però de fet 
darrera d’aquesta crisi financera i econò-
mica hi ha una crisi de naturalesa polí-
tica, de model d’estat, del medi ambient, 
dels valors... Una crisi sistèmica, en defi-
nitiva, una crisi del model de societat que 
hem tingut fins ara. Aquesta és la realitat. 
I si això es vol resoldre des d’una òptica 
purament econòmica, ens equivoquem; 
han canviat les regles de joc.

Per tant, segons vostè, per què s’ha negat 
aquesta dimensió més global de la crisi?  
Perquè al llarg de la història, aquests 
canvis de paradigma es produeixen no 
cada deu o quinze anys sinó de tant en 
tant, i el poder polític intenta enco-

brir l’impacte que pot suposar. La socie-
tat actual només treballa sobre el model 
capitalista, l’únic que tenim, perquè l’al-
ternativa que teníem, el comunisme, 
que va caure el 1989, es va ensorrar. 
Aleshores, el capitalisme va quedar sol; i 
sense competències surten tots els defec-
tes. Ha quedat com un monopoli i a un 
sistema de finals del segle XIX, principis 
del XX, el model de Manchester, que és 
d’explotació. La crisi es quedarà. Hem de 
canviar el xip, perquè la societat ha can-
viat, substancialment. El capitalisme està 
amortitzat, si seguim usant-lo és perquè 
avui per avui no tenim alternativa.

si torna la bonança econòmica, podem 
tornar a córrer en els errors en què hem 
caigut fins ara? 
Primer hauríem d’intentar aclarir-nos 
sobre què volem dir quan parlem de 
bonança; si amb bonança volem dir el 
model de societat dels anys 90 i inicis 
dels 2000, ens estem equivocant. Allò 
era una mena de ficció. Era una mena 
de realisme meravellós que no correspo-
nia a la realitat. La societat en el seu con-
junt creia que havia enriquit, però ho 
havia fet a través de deute. Havia anat 
més enllà del que podia en la seva capa-
citat de consum. No tornarem a allò. I no 
és dolent que no hi tornem sinó a la rea-
litat del dia a dia, que és un altre model 
de societat, que hem de construir. Jo no 
crec que la crisi hagi estat negativa en 
tots els aspectes; s’ha acabat la ficció i ara 
comença la realitat.

sabem cap a on hem d’anar? tenim un 
model clar de futur o avui la incertesa és 
el perill? 
Jo faig un diagnòstic de situació perquè 
crec que el que s’està fent actualment 
és erroni. El que no faig és una terapèu-
tica concreta perquè no la tinc. Del que 
si estic convençut és que anem a un altre 
horitzó, on la gent s’ha d’acostumar a 
viure d’una altra manera, molt més senzi-
lla, gaudint d’allò que té, que és el temps; 
l’hiperconsum no porta enlloc. Hem 
d’anar construint un nou tipus de socie-
tat. El que teníem no era un model ideal.

Per tant, estem desorientats.    
Si, això és la gestió de l’ambigüitat, cal 
anar provant i equivocant-nos i veure cap 
a on anem. També hem de reconèixer que 
el sistema establert al món el que vol és 
vendre’ns la moto que hem de recuperar 
allò, però això és una trampa, una trampa 
perversa. La gent ha de reaccionar i ha 
d’intentar comprendre que aquella socie-
tat que teníem no és una societat ideal. 
Ara, quin camí? No ho sabem? Tenim 
l’oportunitat i el risc d’endinsar-nos per 
un espai que no coneixem. Tots els mis-
satges de què anem millor o pitjor són a 
curt termini i posen de manifest que el 
sistema polític i econòmic no sap on va.

Davant aquest canvi de paradigma qui ha 
de reaccionar? 
De moment qui reacciona és la socie-
tat, però no ho fa de forma estructurada. 
Venim d’una societat en què els partits i 

Queralt Flotats/Maria Coll
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En el cap de... 
Christian Felber

Hi ha molta gent que diu que no 
sabem cap on hem d’anar i evi-
dentment ningú té la fórmula 
màgica per il·luminar el camí, 
però jo penso que això no és el 
més rellevant. El més impor-
tant és saber què no ens funciona 
del sistema capitalista i per tant 
quins elements cal modificar-ne; 
cal que tinguem molt clar que el 
canvi no vindrà de cop ni gràcies 
a un deus ex machina que ens por-
tarà cap a la terra promesa. No, el 
canvi de paradigma al qual molts 
apunten vindrà de la nostra capa-
citat d’anar modificant el sis-
tema de mica en mica però fins 
que resulti irreconeixible; hem 
de treballar a vint anys vista, 
com a mínim. Nosaltres –perquè 
no sóc pas jo sol qui ho promou- 
des de l’Economia del Bé Comú- 
què proposem? Doncs una cosa 
molt senzilla: les empreses que 
es comportin de forma èticament 
correcta –i també en l’àmbit 
ecològic, en les relacions de pro-
ximitat, en el tracte amb els seus 
treballadors...- han de ser pre-
miades. I per tant, el que prete-
nem és revertir una mica aquella 
màxima de “el que és important 
és aconseguir el màxim de bene-
fici, la resta, tan se val” i substitu-
ir-la per una altra que digui “qui 
més èticament és comporti, més 
serà premiat per part de l’admi-
nistració i la societat i efectiva-
ment serà qui aconseguirà tenir 
més ingressos”. Lligar, doncs, des 
d’un punt de vista empresarial, 
ètica i èxit. Jo no sóc del vostre 
país però em sembla que amb la 
cooperativa La Fageda teniu un 
molt bon exemple del que us estic 
dient. Les solucions, doncs, vin-
dran des de baix i les hem d’anar 
construint ara i aquí. 

Joan salicrú

els poders econòmics ho tenen tot molt 
ben governat i ara és la societat civil la 
què s’està expressant i buscant noves vies, 
buscant un nou model. Pensem que el 
capitalisme també ha variat: fins el 1973, 
la crisi del petroli, va dominar al món 
capitalista la producció de béns, però 
després d’aquí la cosa va anar derivant i es 
va “financeritzar”; avui en dia el capita-
lisme funciona comprant i venent papers, 
no produint coses, i això és molt nega-
tiu.  I una minoria de la població és qui 
en treu els beneficis, les “classes extrac-
tives”.

En el llibre vostè diu que per molt que 
canviï el sistema seguirà existint l’econo-
mia submergida. tenim una responsabi-
litat que no reconeixem, els ciutadans, 
respecte fenòmens com aquest? 
Jo crec que amb això s’ha de ser pru-
dent. L’economia submergida –quan 
respon a la impossibilitat de fer-ho d’una 

altra manera, no parlo d’accions crimi-
nals- és la resposta del petit empresari, 
el petit artesà, autònom... que veu grans 
dificultats de tirar endavant les seves ini-
ciatives econòmiques perquè l’adminis-
tració pública no ho afavoreix gens, per 
molt que es parli constantment d’escoles 
d’emprenedors... és pura retòrica. És molt 
complicat tirar endavant a casa nostra ini-
ciatives econòmiques. Que hi hagi una 
petita economia submergida –que no és 
legal però si legítima– a mi em sembla bé, 
perquè sinó no podríem sortir al carrer; 
hi hauria gent que es moriria de gana. 
Gràcies a això, molta gent se’n surt. Per 
tant, posem les coses al seu lloc.   

Vostè també apunta en el llibre que 
sobren funcionaris, una cosa que alguns 
polítics diuen amb la boca petita però 
que ningú s’atreveix a regular. Caldria 
més valentia? 
Aquest és un tema que va lligat a les vota-
cions en unes eleccions; la massa de fun-
cionaris és molt elevada i per tant tenen 
un efecte gran sobre les propostes políti-
ques d’alguns partits. Que segurament hi 
ha funcionaris eficients? I tant! Els mes-
tres i els metges. Ara, sobren funcionaris, 
i tant que sí. El problema no és si n’hi ha 
molts o pocs funcionares sinó la seva efi-
ciència. 

EL CAnVi DEL CAPitALisME

“El capitalisme avui en dia 
funciona comprant i venent 
papers, no produint coses. 
Això és molt negatiu”

REsULtAts soRPREnEnts

“La crisi no és estrictament 
ni financera ni econòmica, 
és de model d’Estat, de 
valors, política”

Alfons Durán-Pich, autor del llibre Se’n va la recessió, la crisi es queda.

Conversa a: http://www.valors.

org/alfons-duran-pich-aquesta-

no-es-una-crisi-mes-han-canviat-

les-regles-de-joc/ 
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Maria Coll és periodista i codirectora de Valors

/ @mcolllpigem

indulta que indultaràs

La Setmana Santa m’evoca diversos 
records d’infantesa, la majoria vincu-
lats amb les celebracions que tenien lloc 
a la comunitat parroquial de la qual tra-
dicionalment la meva família n’ha format 
part. Però, també, tinc gravada a la retina, 
potser perquè cada any els mitjans de 
comunicació la mostraven amb interès o 
potser pel seu impacte visual, la imatge 
dels presos indultats desfilant a les pro-
cessons. Enguany, el govern espanyol de 
Mariano Rajoy, ha decidit concedir en el 
darrer Consell de Ministres abans de Set-
mana Santa 21 indults especials, una quan-
titat que ha incrementat els darrers anys 
(en època de José María Aznar i José Luís 
Rodríguez Zapatero n’eren com a màxim 
17).  Entre els indultats d’aquest 2014 hi ha 
hagut 11 condemnats per delictes de salut 
pública, tres per tràfic de drogues, un per 
falsificació de moneda, un altre per fals 
testimoni, un altre per un delicte de fal-
sedat documental, apropiació indeguda i 
un darrer per lesions. Entre ells, per exem-
ple, ha sortit en llibertat F. S Vaquero, que 
havia estat condemnat fa menys d’un any 
per haver extret quasi 30.000 euros del 
compte d’estalvis d’un client mentre era 
director d’una oficina del Banc de Santan-
der de Valladolid.

Tots els anys les confraries i les ger-
mandats espanyoles poden sol·licitar com 
a mesura de gràcia a l’executiu estatal l’in-
dult d’algun pres de la seva província per 
raons de justícia, equitat i utilitat pública. 
Aquesta tradició, que cap govern s’atre-
veix a trencar, malgrat no té cap base legal, 
es remunta al segle XVIII.  El 1759 degut 
a una greu epidèmia de pesta les autoritats 
van suspendre les processons a Màlaga. Els 
presos de la ciutat van demanar treure la 

imatge de la Mare de Déu, però la peti-
ció els hi fou denegada. Aleshores van pro-
vocar un motí seguit d’una fugida massiva 
amb la imatge. Aquella va ser la processó 
més llarga que es recorda. Acabada la pro-
cessó van tornat al penal i es va acabar 
l’epidèmia. Carles III, commogut per 
aquesta història, va signar una pragmàtica 
reial que permetia l’indult cada any d’un 
pres abans de Setmana Santa.

Des d’aleshores, però, ha plogut molt 
i la tradició no pot justificar una conces-
sió que atempta contra l’Estat laic recone-
gut a la Constitució i la llibertat de cons-
ciència. Que els indults sol·licitats per les 
confraries se sotmetin als mateixos reque-
riments que qualsevol altre petició no 
redimeix de culpa aquests col·lectius reli-
giosos que en moltes ocasions convertei-
xen l’indultat en el protagonista de la pro-
cessó del Divendres Sant, en alguna ocasió 
fins i tot encara que aquest no sigui ni 
catòlic ni practicant. 

Però, a més, aquesta tradició solament 
provoca un increment de la injusta pràc-
tica dels indults. Aquest any, el govern 

En el Consell de Ministres 
d’abans de setmana santa 
l’executiu espanyol va 
decidir concedir 21 indults 

Ha passat desaparcebut

Mariano rajoy ha signat 798 
indults des què va arribar 
al poder. És evident que 
no es tracta d’una mesura 
excepcional; més aviat un 
menypreu vers el valor de la 
justícia i els jutges.

Maria Coll

Moment en què un indultat es presenta davant de les autoritats a l’inici d’una processó.

espanyol ja acumula seixanta indults 
publicats en el BOE. En total, Rajoy ha 
signat 798 mesures de gràcia des què va 
arribar al poder. És evident que no es 
tracta d’una mesura excepcional encara 
que l’executiu així ho vulgui fer creure. 
A una pregunta presentada pel portaveu 
d’Esquerra Plural al congrés sobre aquest 
tema, el govern es limitava a informar que 
havia concedit només el 2,7 per cent de les 
sol·licituds que havia rebut el 2013.  

La baixa estadística respecte la 
demanda, però, no justifica ni el fet, ni 
el perfil dels indultats. Si suposadament 
vivim en un estat de dret en el qual hi ha 
divisió de poders, per què un jutge ha de 
condemnar segons un codi jurídic mentre 
que un govern pot alliberar sense donar 
explicacions? Per què ni els propis jutges 
–principals desacreditats amb aquesta 
pràctica–, la majoria de ciutadans i l’Es-
glésia, no solament no condemnen  l’ana-
crònica pràctica de l’indult, sinó que a més 
a més es presten a participar del joc? El 
debat no hauria de ser per què uns con-
demnats són indultats i uns altres no, sinó 
¿per què, tenint en compte que la justí-
cia ja contempla la reducció de penes per 
bona conducta, l’executiu ha de fer con-
cessions de gràcia? No considerem prou 
important el valor de la justícia? 
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Vist pel món

El terme smart cities fa temps que 
recorre la nostra geografia per implan-
tar un nou model de ciutat, més con-
nectat, més informat. Les ciutats intel-
ligents o també anomenades ciutats 
digitals s’articulen al voltant de sis 
eixos: economia digital, mobilitat digi-
tal, ecosistema digital, ciutadania digi-
tal, vida digital i governança digital. 
Tots aquests eixos, aplicats en menor 
o major mesura, afavoriran l’inter-
canvi d’informació entre ciutadans 
i entre aquests i l’administració, així 
com també faran més fàcil la vida a les 
ciutats que decideixin aplicar mesures 
per aconseguir-ne aquesta denomina-
ció. Sovint, però, els ajuntaments dedi-
quen grans quantitats de diners a fer les 
ciutats més intel·ligents però l’únic que 
n’aconsegueixen és un ús excessiu dels 
mitjans digitals sense resultats efectius.

I si canviéssim de plantejament? I 
si, en comptes d’apostar per la digita-
lització optéssim per la consolidació 
social de les ciutats? Bristol, a Angla-
terra, n’és un clar exemple. S’ha desen-
volupat una estratègia enfocada a l’apo-
derament social, a la implicació tant de 
ciutadans, entitats com empreses per a 
generar una ciutat més cohesionada. Si 
passeges pels carrers de Bristol trobaràs 
referències constants a la comunitat, al 
voluntariat, a la implicació personal per 
a la millora social. Des de l’Ajuntament 
es dóna suport a iniciatives tant empre-
sarials com d’entitats per a generar opci-
ons de lleure i d’ocupació arrelades a la 
localitat. Posen per sobre de tota prio-
ritat el contacte entre els ciutadans, la 
creativitat a l’hora de resoldre conflictes 
de convivència o la dinamització de la 
ciutat. Posen el personal per davant del 
digital ja que consideren que el contacte 
entre persones afavoreix la comunicació 
i la col·laboració entre la població. 

I si fem una fusió dels dos termes i 
optem per tenir smart&creative cities? 

Ciutats 
intel·ligents  
vs creatives

Gregorio Luri és filòsof i pedagog M.M. és llicenciada en Ciències Polítiques

Frankenstein  
i nosaltres

L’11 de març de 1818 es va publicar Fran-
kenstein de Mary Shelley. El seu títol origi-
nal era una mica diferent: Frankenstein o El 
Modern Prometeu. Molts van pensar que el 
seu autor era el gran poeta Percy B. She-
lley, marit de Mary. No anaven comple-
tament equivocats, donats que, de fet, va 
ser el corrector del manuscrit original i hi 
va introduir més de mil esmenes. Aquesta 
primera edició portava com a epígraf els 
següents versos del Paradís perdut de 
Milton: “Et vaig demanar / per ventura, Cre-
ador, que transformessis / en home aquest fang 
del que vinc? / Et vaig implorar alguna vegada 
que em traguessis / de la foscor?”

El títol de Frankenstein o el modern Pro-
meteu ja ens suggereix que aquesta obra no 
és exactament ni una novel·la gòtica ni un 
llibre d’aventures. Mary Shelley vol dir-nos 
alguna cosa sobre la ciència moderna, a la 
que veu com el modern Prometeu. 

Quan la criatura del doctors Frankens-
tein obre els ulls a l’existència, el primer 
que reclama no és competència tècnica, 
sinó el reconeixement del seu creador. 
Però el creador és incapaç de comprendre 
que la seva criatura no vol ser acceptada 
com un teorema, sinó com un ésser humà.

La criatura de Frankenstein no és cul-
pable d’haver sortit imperfecta de les mans 
del seu autor. Tampoc és culpable de no 
tenir ni un nom propi. Però no li serveix 
de res la reivindicació de la seva inno-
cència. Frankenstein havia posat totes les 
seves il·lusions en un projecte aparent-
ment filantròpic que ha resultat frustrat. 
Mentre creia estar creant un home nou, 
se sentia empès per un “esperó irresisti-
ble”, un “ardor apassionat” i sostingut per 
una “constància indestructible”. Arribat 
el moment decisiu, “amb una ansietat gai-
rebé agònica, vaig col·locar a l’abast de la 
meva mà l’instrumental que anava a perme-
tre’m d’encendre la brillantor de la vida a 
la matèria inert que jeia als meus peus. Era 
la una de la matinada, la pluja picava lúgu-
brement als carrers i la vela que il·luminava 
l’estança s’havia consumit gairebé del tot. 

Immediatament, amb el tremolós fulgor 
de la flama somorta, vaig observar com la 
criatura entreobria els seus ulls ambarins 
i pàl·lids, va respirar profundament i els 
seus membres es van moure convulsius”. 
Però la criatura no va estar a l’alçada de les 
expectatives del creador. I això és el que 
no compren la criatura. Com és que el seu 
creador, que li ha donat la vida, li ha negat 
el gaudi del seu reconeixement?

És llavors quan la criatura li dirigeix al 
creador una demanda que ens defineix a 
tots nosaltres: “Concediu-me la felicitat i 
seré virtuós”. No li diu “ajudeu-me a ser 
virtuós per assolir la felicitat possible”, sinó 

tot el contrari i, en conseqüència, creurà 
que si no és virtuós la culpa no és seva, sinó 
del seu creador, que l’ha fet imperfecta.

La resposta del creador és d’una cruel-
tat que ens deixa perplexes: “Allunya del 
meus ulls de la teva immunda vista!”. 

Ni el totpoderós creador pot acceptar 
l’obra sortida de les seves mans, ni l’obra pot 
obtenir el reconeixement del seu creador. El 
rebuig de Frankenstein té un doble efecte: el 
converteix a ell en un idiota moral i a la seva 
criatura en un monstre abandonat. 

La ciència pot fer coses magnífiques, però 
sovint és incapaç de preveure les conseqüèn-
cies de les seves bones intencions. Precisa-
ment per aquesta raó la ciència que ha pro-
duït la bomba atòmica no pot ser la mateixa 
que jutgi moralment sobre el seu ús. 

La criatura de Frankenstein 
no és culpable d’haver 
sortit imperfecta de les 
mans del seu autor

Ni àngel ni bèstia

Gregorio Luri Maria Medina
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Contravalors

Vaig començar la Setmana Santa amb 
una agradable sorpresa: m’arriba una 
felicitació del col·lectiu musulmà Alo-
uahda de Mataró que diu: “amb motiu 
de la Setmana Santa volem felicitar 
a tots els companys de Justícia i Pau, 
aquesta festivitat religiosa i els volem 
desitjar que sigui profitosa en el sentit 
religiós per a enfortir els llaços entre 
persones i famílies. Que tingueu dies 
de cordialitat i pau. Una salutació cor-
dial en nom de tot el col·lectiu”. Neces-
sitem gestos que ens ajudin a creure i a 
enfortir una comunitat on tots hi capi-
guem amb respecte i comprensió per 
l’altre i pels seus sentiments i valors. Sé 
que la nostra societat té problemes d’ac-
ceptació i d’integració amb el col·lectiu 
islàmic; més dels que serien de desitjar 
i passa tant per culpa d’uns i com dels 
altres i per això em vaig alegrar. 

Feia poc m’havia arribat una altra 
alegria al llegir que l’església de Molins 
de Rei havia acordat amb la comunitat 
musulmana la cessió d’ús d’una cape-
lla per a fer-hi les seves pregàries. A la 
vegada, aquest acord comptava amb 
l’aprovació del bisbe, dels partits polí-
tics de la ciutat i de l’ajuntament. Des-
prés m’assabentaré, via la Mercè Solé, 
la continuació negativa de la notícia i és 
que la cosa no ha anat prou bé i no s’ha 
pogut tirar endavant perquè els veïns 
s’hi han girat en contra i amb tota una 
campanya de la por a l’islamisme i d’in-
transigència als magrebins han fet saber 
a l’ajuntament que no accepten que la 
capella cristiana sigui oratori musulmà. 
Malgrat el fracàs, ha estat prou enco-
ratjador que les comunitats cristiana i 
musulmana haguessin parlat i arribat a 
un acord per a facilitar que cadascuna 
pogués fer les seves oracions en un lloc 
adient. Els prejudicis i les nostres segu-
retats massa vegades dificulten el crei-
xement dels valors del respecte a les op-
cions i tradicions dels altres.  

L’alegria, 
finalment, no 
ha estat plena

Xavier Manté és enginyer

Xavier Manté

Democràcia  
a Europa?

El proper 25 de maig, eleccions europees. 
Els líders polítics temen una elevada absten-
ció i s’esforcen a cridar a la participació. Però 
les dades respecte la desafecció i distancia-
ment vers les institucions europees, especi-
alment als països de la perifèria que més han 
patit la crisi, són ben conegudes. A la dar-
rera enquesta del CEO a Catalunya, un 65 
per cent dels enquestats afirmaven que els 
temes relacions amb la UE els interessen poc 
o gens. I, per altra part, els ciutadans sus-
penen la gestió del Parlament Europeu: en 
una escala de 0 a 10 obté de nota mitjana un 
4.33. Davant d’això, el repte benintencio-
nat de bona part les elits europees és inten-
tar guanyar-se, o recuperar, la confiança 
dels ciutadans donant una nova embranzida 
democràtica a Europa. Aquesta és la qüestió 
crucial que molts es plantegen: com enfortir 
la democràcia a Europa. El dèficit democrà-
tic de la UE és tal que alguns han arribat 
a definir la UE com un sistema de “poli-
cies without politics”. Però el repte de crear 
mecanismes democràtics supranacionals 
no és poca cosa i sovint s’afronta amb inge-
nuïtat. Veiem el perquè.

 Per una part, hi ha els que van plantejar 
la necessitat d’una votació i elecció directe 
de la Presidència de la UE. Per altra part, 
alguns van assenyalar la necessitat d’en-
fortir el Parlament Europeu i la dinàmica 
parlamentària. S’ha optat per aquesta dar-
rera via i, per primera vegada, el Parla-
ment proposarà candidats i ratificarà el 
nomenament del President de la Comis-
sió. Aquest mecanisme hauria de sembrar 
la llavor perquè es voti en funció de pro-
grames i alternatives més enllà dels estats, 
creant una incipient dinàmica democrà-
tica supranacional. Però aquestes bones 
intencions és molt probable que fracassin. 
A Catalunya un bon número de votants, la 
majoria, decidiran el seu vot en funció de 
la situació política d’aquí i no pas de dinà-
miques supranacionals. I a molts altres 
països europeus, que no estan en procés 
de res, passarà exactament el mateix: les 
dinàmiques nacionals prevaldran. L’anti-

cipació d’això genera molta por entre els 
europeistes convençuts. Ara bé, és conce-
bible un món amb estructures democràti-
ques de l’envergadura europea? 

I una pregunta encara més punyent: quin 
és el preu a pagar per aconseguir la demo-
cratització supranacional? Ignacio Sánchez-
Cuenca ha escrit a La Impotencia Democrática: 
el preu a pagar si es vol més democràcia i 
més integració econòmica a Europa és el de 
renunciar al pes de la sobirania nacional. De 
fet, aquesta conclusió no és seva sinó que és 
un dels resultats del trilema de Dani Rodrik. 
Mentre que si un vol conservar el pes de la 

sobirania nacional i combinar-lo amb més 
integració econòmica aleshores s’ha de 
tendir a renunciar a la democràcia. Fixeu-
vos que això últim és on som ara i és el que 
explica en bona mesura el dèficit democrà-
tic a la UE. Per tant les bones intencions han 
d’afrontar la crua realitat: la ciutadania euro-
pea està de veritat disposada a votar a favor 
d’una democràcia supranacional que acom-
panyi la integració econòmica oblidant-se 
de la sobirania nacional? Probablement no, 
però la resposta a aquesta pregunta la sabrem 
la nit del 25N. Molts llegiran els resultats 
electorals negativament, però, en realitat, 
aquests podrien ser un bany de realisme 
del que Rodrik i Sánchez-Cuenca adver-
teixen. És a dir, els resultats podrien mos-
trar els límits de l’intent de construir una 
democràcia supranacional.    

El repte de crear mecanismes 
democràtics supranacionals 
no és poca cosa; sovint 
s’afronta amb ingenuïtat

Gran angular

Francesc Amat

F. Amat és doctor en Economia / @cescamat
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L’altra cara de la ciència

Ebola, el virus que 
preocupa al món

Es coneix com a Ebola un virus de forma 
filamentosa o filovirus que va ser identi-
ficat per primera vegada ara fa gairebé 
quaranta anys, concretament el 1976, a 
la República Democràtica del Congo, a 
la zona del riu Ebola, d’on en va treure 
el nom.

És el responsable d’una febre hemor-
ràgica viral altament contagiosa per a la 
qual no existeix fins al moment cap cura ni 
cap tractament específic, a part d’aïllar el 
malat per evitar la propagació de la infec-
ció i atenuar-li el dolor en la mesura que 
sigui possible. 

Des del seu descobriment hi ha hagut 
diferents brots a l’Àfrica que han causat 
grans mortaldats. Depenent de la soca que 
provoca el brot, la taxa de mortalitat pot 
arribar fins al 90 per cent de les persones 
infectades. 

La virulència amb què es propaga fa 
que hi hagi un gran desconeixement en la 
seva forma de transmissió degut a la difi-
cultat de  prendre’n mostres i analitzar-les 
sense infectar-se.

Es creu que el hostes naturals del virus 
són uns rat penats frugívors que poden 
transmetre el virus a altres animals a través 
de ferides. En zones rurals d’Àfrica és fre-
qüent que la població autòctona s’alimenti 
d’animals salvatges com primats o els 
mateixos ratpenats, que es cacen i són con-
siderats una exquisitesa per als locals. De 
la ingesta directa d’aquests animals con-
tagiats, el virus pot passar a l’ésser humà 
amb facilitat. Un cop al torrent sanguini 
el virus es propaga per tot el cos i afecta al 
sistema immunitari. El cos no reconeix el 
virus en els primers estadis de la infecció 
i aquest va produint coàguls que obstruei-
xen els òrgans vitals provocant les hemor-
ràgies i finalment el col·lapse total de l’or-
ganisme.

Com que els primers símptomes es 
poden confondre fàcilment amb malària 
i altres infeccions habituals com la febre 
tifoidea, sovint el malalt no és aïllat amb 
la suficient celeritat i els familiars solen 

infectar-se al tractar-lo o bé per contacte 
directe amb el cadàver. 

Recentment s’ha detectat un nou brot 
d’èbola a Guinea Conakry, notícia àmplia-
ment comentada als mitjans de comuni-
cació. De les zones boscoses del centre 
del país on van aparèixer els primer casos 
el virus s’ha estès amb rapidesa i ha arri-
bat a Libèria, Sierra Leona i Mali. Altres 
països limítrofs, com Senegal, han tancat 
les seves fronteres per evitar el pas de la 
infecció cap al seu territori. 

El més preocupant de tot plegat és que 
per primera vegada fins i tot s’ha estès a 
una gran ciutat, la capital Conakry, amb 

una població de més de dos milions d’ha-
bitants i que disposa d’un aeroport inter-
nacional, d’on fàcilment es podria trans-
metre per primera vegada fóra del 
continent africà.

Segons l’organització Metges Sense 
Fronteres es tracta del brot més extens 
del que es té notícia fins avui i correspon 
a la soca més virulenta de les cinc que es 
coneixen d’aquest virus.

A mitjans d’abril 111 persones havien 
mort víctimes del contagi de l’èbola i 178 
casos més es consideraven sospitosos.  

Per saber-ne més:  

http://www.who.int/media-

centre/factsheets/fs103/es/

Joan Basagaña és biòleg

Amb dorsal

El recent traspàs de l’exentrenador del 
Barça Francesc ‘Tito’ Vilanova ha tras-
balsat el món de l’esport com poques 
morts prematures. Entre el respecte pel 
dol i el patiment del seu entorn, algunes 
veus fins i tot han qüestionat la neces-
sitat d’organitzar i televisar un segon i 
multitudinari funeral –amb President 
de la Generalitat inclòs– o el nombre de 
minuts i primeres planes que tot plegat 
ha originat. Vilanova, però, va entrenar 
el Barça, un equip amb atributs d’insti-
tució sempre a prop de l’exageració en 
tot el que genera. Per aquesta raó el nom 
del seu entrenador mai pot causar indi-
ferència ni caure en l’oblit. Però Vila-
nova no només va ser un entrenador, 
un jugador o l’ajudant de Guardiola: va 
ser una persona corrent en un món que 
no ho és, on els sous sumen xifres milio-
nàries a joves que ho tenen tot pagat 
abans d’esdevenir adults. El seu tarannà 
i l’actitud pausada i obstinada davant 
el càncer que patia van generar un fort 
impacte públic. Les seves reflexions 
al voltant de la malaltia, la seva manca 
de complexes a l’hora de parlar-ne i la 
voluntat de lluita van corprendre milers 
de persones, fins i tot a l’estranger i lluny 
de l’espai futbolístic.

Vilanova remarcava la seva manera de 
ser quan explicava que a casa seva “no hi 
ha entrat ningú de nou els últims anys”, 
a fi de subratllar que mantenia els amics 
de tota la vida. Els mateixos que havia 
fet a La Masia d’adolescent, o abans 
encara al seu Bellcaire d’Empordà natal. 
Francesc ‘Tito’ Vilanova va ser per a 
molts barcelonistes ‘un dels seus’ en tots 
els sentits, algú que dirigia l’equip dels 
seus amors però que fàcilment podria 
ser el seu amic o un company d’oficina. 
Una persona normal que haurà de ser 
recordada per qui va ser i no per com 
va morir. Ell mateix així ho exigí durant 
una roda de premsa: “Vull que se’m jutgi 
pel que faig, no per la meva malaltia”. 

tito Vilanova, 
l’home 
tranquil

Manel Bosch és periodista

Manel BoschJoan Basagaña

Per primera vegada l’ebola 
s’ha extès a una gran ciutat 
de més de dos milions 
d’habitants, Conakry
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S “Conjunt de polítiques destinades a fer com-
patible el creixement econòmic i la pre-
servació de la biodiversitat i evitar, en 
darrer terme, la degradació de la biosfera 
provocada per l’acció humana”. 

D’aquesta manera el Gran Diccionari de la Llengua Catalana defi-
neix el terme “sostenibilitat”; una paraula a primera vista de sig-
nificat poc polèmic i que actualment es troba en altes quotes de 
popularitat. Es parla de sostenibilitat educativa, de sostenibilitat 
ambiental, de pobles sostenibles, de desenvolupament sostenible, 
d’economia sostenible, etc.

La moda de la sostenibilitat recorda, encara que de fet podríem 
dir que una ha substituït a l’altre, la moda de l’ecologia. Fa unes 
dècades tothom havia de ser ecològic. Encara que ara ens ho 
puguin semblar, no són tants vells conceptes com ecologia urbana, 
ecologia humana, ecologia industrial o ecologia lingüística. Ara, 
però, el terme ecologisme ens sembla sobradament gastat i, fins 
i tot, alguns ja arrufen el nas davant del mot sostenibilitat. Quan 
encara no hem assimilat el seu contingut ja ens carrega la paraula 
que el conté. Aquesta és la realitat.

I és que ni la crisi econòmica, que ens hauria d’haver fet tocar 
de peus a terra respecte les quotes de creixement que havíem 
assolit i la finitud dels recursos naturals, sembla que ens hagi fet 
reaccionar de forma majoritària. Malgrat la situació actual encara 
no som plenament conscients de la fragilitat de la natura, de l’im-
pacte constant de la intervenció de l’home en ella i de les moltes 
possibilitat d’alternatives que hi ha per evitar la degradació del 
medi. I és que per aplicar-les cal esforç, constància, passar de la 
simplicitat a la complexitat, veure les coses amb una perspectiva 
més amplia i comunitària i, si convé, renunciar a certs beneficis. 
Una actitud que no és fàcil.

Potser ben aviat ja començarem a buscar una nova paraula per 
continuar parlant de sostenibilitat, però els relleus de paraules no 
ens allunyaran de problemes medioambientals que avui ja truquen 
a la porta (escalfament del planeta, desertificació, pluja àcida, 
contaminació atmosfèrica, escassetat de certs recursos energè-
tics, extinció d’espècies animals, etc). Problemes que no es poden 
resoldre amb bona voluntat, encara que això no ens eximeix de les 
nostres responsabilitats quotidianes com a ciutadans, sinó a nivell 
global. I en aquest sentit cal apel·lar necessàriament a la conscièn-
cia mundial. 

CANSATS 
DE LES 
PARAULES

—Editorial
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‘sense títol’ de toni Batllori
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“ESTEM FENT 
UN FUTUR 
INSOSTENIBLE”

L’entrevista —Maria Coll

salvador Rueda, Director de l’Agència d’Ecologia Urbana de Barcelona
Biòleg i psicòleg és un dels principals experts en ecologia urbana actuals i creador d’un 
model pioner de ciutat sostenible que suposa un salt en relació al què s’havia treballat fins 
al moment. Des de la seva oficina de la capital catalana treballa per diverses ciutats del món.
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sortim de l’oficina que l’Agència d’Eco-
logia Urbana de Barcelona té a la zona 
marítima de la capital catalana per fer les 
fotografies que il·lustraran aquesta entre-
vista i salvador Rueda de seguida, de 
forma natural i sense fer cap comentari, 
s’ajup per collir una cigarreta que una 
persona ha llençat al terra. no és estrany 
que es relacioni el color verd amb l’espe-
rança; mentre dins l’agència cinquanta 
persones organitzen les ciutats sosteni-
bles del futur, a fora algú encara no ha des-
cobert que hi ha papereres. Comenta que 
viatja sovint, però actualment delega-
cions de ciutat d’arreu del món també 
visiten aquest organisme independent 
per demanar-li assessorament.  

Què hauríem d’entendre per una ciutat 
sostenible? Quin seria l’ideal? 
Jo treballo en aquest tema des de finals 
dels anys vuitanta. Aleshores dirigia els 
servei de Medi Ambient de l’Ajuntament 
de Barcelona. Ja en aquell moment vaig 
adonar-me que tota l’energia que esmer-
çàvem per resoldre les disfuncions de la 
ciutat eren pràcticament inútils perquè hi 
havia altres departaments que es dedica-
ven just al contrari.

Uns feien i els altres desfeien, vaja.  
Això mateix. De fet, et trobaves sempre 
que aquells que proposaven l’organitza-
ció de la ciutat tractaven sempre els temes 
ambientals de la ciutat com una cosa 
totalment secundària. Aleshores, vaig 
creure necessari començar a pensar amb 
les noves funcions de la ciutat i com fer 
que les disfuncions es poguessin reduir. I, 
tenint en compte això, vaig dissenyar un 
model ecosistèmic –perquè la ciutat és un 
ecosistema des del punt de vista ecològic– 
en què totes les variables hi estiguessin 
relacionades i, al mateix temps, es reduïs-
sin els impactes.

Quin són els trets característics d’aquest 
model sostenible de ciutat? 
El model prototípic per les nostres latituds 
seria el d’una ciutat compacta en la seva 
estructura i morfologia, complexa des del 
punt de vista de l’organització –que hi 
haguessin moltes organitzacions diverses 
interrelacionades en un mateix espai–; efi-
cients des del punt de vista metabòlic  
–que cerquin l’autosuficiència en qual-

sevol dels vectors metabòlics: energia, 
aigua, materials, etc– i que, al mateix 
temps, sigui un sistema cohesionat soci-
alment. Per tant, en aquest model tenim 
en compte els tres àmbits en què s’hau-
ria de sustentar la sostenibilitat: ambien-
tal, econòmic i social. A més, cal dir que en 
aquests moments ja tenim eines per mesu-
rar el grau de sostenibilitat d’una ciutat. 
Podem saber quant complexa, quant com-
pacta, quant eficient i quant cohesionada 
és una ciutat, un barri o una àrea territorial.

Fa uns anys era impensable definir una 
ciutat com un “ecosistema”. Avui la batalla 
de la sostenibilitat es juga a les ciutats? 
Sí, de fet, la batalla sempre ha estat a les 
ciutats, però no va ser identificada com a 
tal fins a la primera cimera mundial per la 
sostenibilitat celebrada a Río de Janeiro. 
Allà es va plantejar de manera directe que 
la batalla de la sostenibilitat es guanyaria 
o es perdria segons com s’organitzessin 
les ciutats en el futur.

Deia que el seu model està plantejat per 
una ciutat de la nostra latitud. no seria 
aplicable arreu? 
La ciutat mediterrània és  un model mag-
nífic. Aquesta té uns vímets fantàstics 
per a poder incorporar tot allò de nou que 
necessitem segons el context que vivim o 
davant les incerteses que s’albiren a l’ho-
ritzó. És a dir, el model de ciutat mediter-
rània té una base que representa un gran 
exemple, però al mateix temps permet 
canvis. És cert que altres pobles s’han 
organitzat d’una forma una mica diferent, 
però al final, la idea de la compacitat, de 
complexitat i de cohesió social continuen 
sent universals. 

En aquests moments però, la majoria de 
ciutats del planeta, encara que en dife-
rents mesures, comparteixen uns proble-
mes similars? 
Sí, són similars. Viatjo molt pel món i és 
evident  que les ciutats que han sortit 
d’aquest motlle tenen disfuncions d’una 
magnitud descomunal. Són ciutats amb 
por, marginalitat, diferència entre grups 
socials... ciutats amb grans disfuncions.

Aquest model podria ser aplicat a qualse-
vol població de Catalunya? 
L’objectiu del model és casar totes les 

peces de la complexitat d’un sistema 
urbà. I això es pot fer independent-
ment de les dimensions d’aquest sis-
tema. Només cal tenir en compte que si 
la ciutat és gran la relació entre els ele-
ments serà més complexa. El model, però, 
sempre serà molt similar. Al final, l’objec-
tiu sempre és buscar solucions ecosistè-
miques i que cada metre quadrat estigui 
pensat en aquests termes; això vol dir com 
es repensa des del punt de vista de la mor-
fologia, de l’organització, l’eficiència i la 
cohesió social.

Abans els països nòrdics eren admi-
rats pels temes de sostenibilitat. Ara, 
Barcelona és model per altres ciutats d’ar-
reu del món. tant han canviat les coses? 
Tot depèn de les característiques i del 
context. Per exemple, a Àustria, a part 
de Viena, la majoria de la població viu de 
forma dispersa. En aquest cas la densi-
tat de població és baixa i no s’acostuma 
a  sobrepassar la capacitat de càrrega, per 

tant, es poden admetre altres models. En 
canvi quan estem parlant de poblacions 
de molts milions de gent en territoris limi-
tats, no hi ha més possibilitats. Per exem-
ple, en un territori amb una alta densitat 
però amb població dispersa, com pot ser el 
cas de Galícia, què passarà d’aquí un temps 
si augmenta el preu del petroli? Com es 
mourà tota aquesta gent? És un problema 
greu. En canvi, en una ciutat compacta com 
Barcelona s’ha pogut dissenyar una xarxa 
d’autobusos que arribi a tot al territori i 
que sigui econòmicament assumible.

La realitat s’ha de fer més sostenible o la 
sostenibilitat hauria de modificar la rea-
litat? 
És un procés de retroalimentació cons-

“La batalla de la 
sostenibilitat es guanyarà 
o es perdrà segons com 
s’organitzin les ciutats” 

“Ara no tenim ni la 
capacitat, ni la mentalitat, 
per assumir els nous reptes 
de la sostenibilitat”
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tant. Nosaltres hem de poder incidir en la 
planificació de la realitat sinó per què pla-
nifiquem? I, en aquest sentit, hem d’in-
sistir en aquells punts que són claus per 
tal que l’esforç pel canvi sigui mínim però 
el canvi sigui total. És a dir, per exem-
ple, amb la nova xarxa d’autobusos de 
Barcelona nosaltres no hem posat ni un 
vehicle més, senzillament hem canviat 
la topologia: una xarxa que era radial ha 
passat a ser ortogonal i així ara s’arriba 
molt millor a la perifèria i també al centre.

Les apostes sostenibles que pugui fer un 
govern d’una ciutat poden modificar, ja 
sigui positivament o negativament, el 
creixement d’aquesta? 
Poden. Pensa que, per exemple,  el trans-
port és una peça clau de canvi d’una 
ciutat o d’un territori. Per què la burge-
sia es va negar que passés una autopista 
pel costat de Cadaqués? Perquè en aquell 
moment haguessin desfet el “paradís”. Per 
exemple, si es busca crear una ciutat iso-
morfa però amb diferents centres s’han de 
garantir diferents accessos, sense deixar 
que es mori el nucli central. I així la ciutat 
adquireix musculatura. L’accessibilitat és 
clau.

Per tant, l’aposta per la sostenibilitat pot 
generar creixement, però també hi ha 
renúncia? 
Quan parlem d’una ciutat sostenible 
estem parlant d’un altre tipus de creixe-
ment. Aquesta és la qüestió.

La sostenibilitat ajuda a crear marca? 
No crec amb les marques. Aquestes hau-
rien de venir només quan es fan coses 
realment importants. No es poden posar 
els carros davant dels bous. I això és el 
que sol passar.

Vol dir que la marca ciutat verda d’alguns 
ajuntaments és fum? 
Si vols que t’expliqui què han fet per obte-
nir-la i com han distribuït els seus pres-
supostos veuràs que darrera de la marca 
no hi ha pràcticament res. És patètic i 
això crema les paraules. Ja estem farts 
dels verds i dels ecològics i ara parlem de 
smarts city (ciutats intel·ligents). Hauríem 
de donar valor al sentit de les paraules. 
I hem de ser conscients que, malaurada-
ment, la paraula sostenibilitat no es podrà 

esborrar perquè tenim el futur aquí al 
davant i l’estem fent insostenible. Amb 
això no podem fer màrqueting barat. No 
podem badar!

Per tant, hem cremat la paraula sosteni-
bilitat quan encara no l’hem assumit...  
Em vaig començar a interessar per 
aquests temes a meitat dels setanta; lla-
vors parlàvem de Medi Ambient. I des 
d’aleshores ha plogut molt. En parlàvem 
perquè els impactes que teníem eren de 
gran envergadura. Quan vam entrar a la 
Unió Europea, però,  –aquests eren més 
llestos- van imposar-nos les seves direc-
tives. Però ens varen donar diners per a 
les infraestructures. Ells tenien un interès 
relatiu en què Espanya estigués més neta, 
ens volien vendre, sobretot, la seva tec-
nologia. Des d’aleshores s’han fet inversi-
ons en aigües, residus, etc., algunes de les 
quals ni s’han mantingut. Ara hem acon-
seguit unes mínimes infraestructures per 
resoldre els vectors primaris, però encara 
que anem de moderns, som un desastre!

i serem capaços de resoldre els nous 
reptes que ens marqui la sostenibilitat? 
Ara no tenim ni la capacitat, ni la men-
talitat. Hem reduït els impactes sobre 
territoris més o menys pròxims, però actu-
alment estem davant de reptes que tenen 
incidència sobre sistemes globals i això 
només es pot fer tractant les ciutats com a 
sistemes complexes. I per això necessitem 
una organització adequada que no tenim. 
En aquesta Agència hi treballen cinquanta 
persones: enginyers de cinc tipus, biòlegs, 
psicòlegs, etc. La sostenibilitat s’ha de tre-
ballar de forma integral. El model ha de 
ser transdisciplinar, perquè ja hem com-
provat que la interdisciplinarietat no fun-
ciona. Malauradament, però, els nostres 
municipis encara no estan capacitats per 
pensar les ciutats de forma diferent.

Com podem canviar aquesta mentalitat? 
Els hàbits sostenibles es poden adquirir a 
través de sancions? 
Avui de sostenibilitat en sabem prou per 
abordar la majoria de problemes que 
tenim sobre la taula, ja sigui a nivell tècnic 
o tecnològic, però no a nivell organitzatiu. 
Aquest, per a mi, és l’aspecte més dèbil de 
tots. Els ajuntaments gestionen el terri-
tori proper, però compten amb un percen-

tatge del pressupost de l’Estat que està 
al voltant del 15 per cent quan en realitat 
tracten la majoria de problemes de la ciu-
tadania. En primer lloc, això s’hauria de 
canviar. En segon lloc, cal tenir present 
que nosaltres hem canviat molt poc la 
nostra mentalitat des del segle XIX. Però  
el pensament centrat en el benestar ara 
està en crisi. La majoria de polítics con-
tinuen entestats en mantenir unes con-
questes que ens van costar molt d’obtenir, 
però ara cal afegir-ne d’altres que marca-
ran les generacions futures. Hem de tenir 
clar que el context ha canviat.

Per tant... 
Primer cal canviar les organitzacions que 
gestionen el canvi, però aquest, perquè 
aquest sigui factible, tampoc es pot fer 
sense la participació de la gent. Nosaltres 
també hem d’aprendre dels nostres estils 
de vida: què mengem,  com ens movem, 
com ens relacionem, què gastem... Però 
si no hem estat capaços de traslladar 
aquesta idea de la complexitat als munici-
pis com ho podem traspassar a la ciutada-
nia? I, aquí, de nou, entra la possibilitat de 
començar a projectar la idea dels models. 
Els models sintetitzen la realitat perquè 
sigui més fàcil per a ser llegida. Hi ha ins-
truments perquè els models funcionin.  
Respecte les multes, aquestes s’han d’apli-
car al final del camí, mentre que al comen-
çament el projecte ha de ser il·lusionador 
i ha d’aconseguir la implicació de la ciuta-
dania. S’ha de donar al ciutadà la possibili-
tat de repensar l’espai on viu, no solament 
dins a casa, sinó en el marc de tota la 
ciutat. Només un cop generat el model es 
quan es perfilen els marcs reguladors nor-
matius: si podem anar en bicicleta, com 
ha de ser la recollida de residus... I només 
quan aquests no es compleixin  s’haurien 
de posar sancions.

Per tant, corregeixi’m si m’equivoco, però 
la majoria d’Ajuntaments sense un model 
de futur i desorientats comencen pel final 
fent normatives i aplicant sancions. 
Sí, sí. Aquest és el problema. Nosaltres ara 
a Barcelona hem presentat una proposta 
que es pot convertir en un model projec-
table a tot al món. Hem dissenyat “super-
mançanes”, en les quals alliberem un 70 
per cent de l’espai que avui ocupa el cotxe 
i així donem nous espais a la ciutadania. 
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salvador Rueda durant l’entrevista en el seu despatx de l’agència BCnecològica.

A l’interior d’aquestes “supermançanes” 
es podrien fer petits pobles ecosistèmics 
en els quals es tindrà en compte la mobili-
tat, els usos de l’espai públic, el reciclatge, 
els processos de rehabilitació, l’energia, 
l’organització interna a nivell econòmic 
i social, la possibilitat de generar noves 
vies als emprenedors... 

i això ja està aprovat? 
Sí, sí. A la més petita de les “supermança-
nes” pilot a Barcelona, ubicada al Poble 
Nou, hi viuen 5.500 persones. Quants 
pobles hi ha a Catalunya de menys de 
cinc mil habitants? 737. Per tant, aquesta 
cèl·lula és replicable a molts llocs de 
Catalunya. Aquest model incorpora tots 
les variables que tenen a veure amb la sos-

tenibilitat i el fet d’haver entrar en l’era 
de la informació i el coneixement, els dos 
nous reptes que tenim sobre la taula. Per 
tant, si políticament som capaços de can-
viar-la, canviarem la ciutat, perquè les 
idees hi són.

“s’ha de donar al ciutadà  
la possibilitat de  
repensar l’espai on viu,  
no només  dins a casa”

“D’entrada ens hem 
de creure el valor de la 
sostenibilitat i després hem 
de veure fins on arribem”

salvador rueda, llicenciat en biologia i 

en psicologia, és el director de l’agència 

d’ecologia Urbana de Barcelona des de la 

seva creació l’any 2000. La Bcnecologia  és 

un consorci públic integrat per l’ajunta-

ment de Barcelona, l’àrea Metropolitana 

de Barcelona i la Diputació de Barcelona. 

Des d’aquesta institució es realitzen pro-

jectes destinats a institucions públi-

ques, fundacions, organitzacions i 

empreses d’àmbit nacional i internaci-

onal relacionats amb la sostenibilitat. 

abans havia ocupat càrrecs de direcció 

en tasques de planificació mediambien-

tal en Departaments de la generalitat 

de catalunya i en els ajuntaments de 

Barcelona i sant adrià de Besòs.  també ha 

estat membre del grup d’experts de Medi 

ambient Urbà de la Unió europea (1994-

2000) i ponent en màsters, postgraus i con-

gressos nacionals i internacionals. com a 

reconegut expert en aquest àmbit també 

ha publicat diversos llibres, articles cienti-

ficotècnics i de divulgació sobre medi ambi-

ent urbà, entre els quals destaca: Ecologia 

Urbana; Urbanisme Ecològic; Barcelona, 

ciutat mediterrània, compacta i complexa: 

una visió de futur més sostenible; Libro 

Verde de la Sostenibilidad Urbana y Local 

en la Era de la Información. 

Un home amb 
visió de futur

La crisi econòmica ens ha fet més consci-
ents del valor de la sostenibilitat? Ens ha 
fet adonar que els recursos són limitats i 
que la via que portàvem no era correcte? 
Si nosaltres de la crisi en poguéssim 
treure valors, segurament, però qui creus 
que realment està fent aquesta lectura?  
Per exemple, amb les seves decisions el 
govern de l’Estat s’ha carregat les ener-
gies renovables. Això no vol dir que alguns 
ajuntaments no hagin fet part dels seus 
deures, com per exemple el de Barcelona. 
Ara bé, d’entrada ens hem de creure el 
valor de la sostenibilitat i després hem 
de veure fins on arribem, perquè els inte-
ressos són molt grans i contraposats. Ara 
calen nous models urbans i organitzaci-
ons amb empenta per desenvolupar-los. 
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QUALSEVOL NIT 
POT SORTIR EL SOL

antava en Jaume Sisa 
Qualsevol nit pot sortir 
el sol, era l’any 1975 
i el dictador agonit-
zava,  poc es podia 
imaginar el cantau-
tor que quasi bé qua-
ranta anys més tard, 

aquesta dolça i tendre cançó descriuria 
tant bé les esperances i els anhels de tot un 
sector que ja ha perdut tota la seva màgia i 
brillantor, i que de la mateixa manera que 
fan els personatges fantàstics de la cançó, 
viu dels seus records i d’esperar que qual-
sevol nit torni a sortir el sol.

Sí senyors, la penombra arribà a Espa-
nya, ens apagaren totes les llums i la nit es 
feu eterna…. Vàrem passar de ser l’avant-
guarda dels sector solar en el ja llunyà any 
2008, a ser el símbol de la inseguretat jurí-
dica i de com desmantellar un sector que 
treballa per canviar el model energètic 
d’un país esclau dels interessos dels grans 
oligopolis, ja siguin energètics o financers.

I és que durant l’any 2013, i mentre 
l’atur a Espanya segueix fregant el 30 per 
cent de la població activa, les tres grans 
empreses elèctriques han presentat un 
benefici econòmic global proper als sis 
mil milions d’euros. Mentrestant l’índex 
de pobresa energètica, persones que no 
poden pagar la despesa energètica de la 
seva llar per poder viure en unes condici-
ons mínimes de confort i salut, supera ja el 

10 per cent de la població. La dada és ater-
radora, però menys sorprenent si repassem 
les darreres dades de l’Eurostat, el preu de 
l’electricitat en el segment domèstic s’ha 
incrementat en un 100 per cent en els dar-
rers deu anys, esdevenint Espanya en un 
autèntic líder europeu en quan a preus de 
l’electricitat, només superada per Xipre i 
Irlanda, com no podia ser d’altra manera 
donada la seva condició d’illes energèti-
ques.

Si a aquestes esfereïdores dades li 
sumem el fet de tenir una dependència 
energètica de l’exterior del 76 per cent i 
el fet de tenir un dels índex més elevats de 
la Unió Europea en quant a emissions de 
gasos d’efecte hivernacle, podem convenir, 
doncs, que Espanya s’ha convertit sense 
cap mena de dubte i per mèrits propis en 
un país energèticament car, depenent i 
contaminant, quasi res… oi? Potser cal-
dria afegir també que, encara que no exis-
teixi una estadística oficial en aquest sentit, 
molt possiblement siguem també líders, no 
europeus sinó mundials en nombre de ex-
presidents de govern i ex-ministres que 
figuren o han figurat, i per cert també 
cobrat, en els consells d’administració de 
les grans empreses energètiques espanyo-
les, des de Felipe González  i José Maria 
Aznar a Gas Natural-Fenosa i Endesa res-
pectivament, a Pedro Solbes (Enel), Ángel 
Acebes ( Iberdrola), Miquel Roca-Junyent 
( Endesa), Josu Jon Imaz ( Petronor), Elena 

Salgado (Endesa), i un llarg etcètera que 
no fa més que qüestionar la independència 
de les administracions públiques respecte 
dels interessos dels gran lobbies empresa-
rials.

Però tot i que el panorama no convidava 
a grans ballaruques, una escletxa de llum 
per l’esperança ens il·luminà a mitjans de 
l’any 2012… l’autoconsum solar havia arri-

bat, i gràcies a aquest, milers d’empreses i 
particulars podien començar  a consumir la 
seva pròpia electricitat, i disminuir la seva 
factura elèctrica, a la vegada que s’augmen-
tava l’autosuficiència energètica i es contri-
buïa a un món més sostenible.

Oh, sorpresa! Precisament els tres eixos 
que combaten frontalment els problemes 
energètics d’Espanya: preu, dependència 
i contaminació.

I és que la baixada dels preus del mòduls 

— Frederic Andreu

La situació de la promoció de les energies renovables a casa nostra està en una situació crítica 
després de les darreres decisions del govern espanyol. No obstant, part d’aquest moviment, sota 
l’estela de la cooperativa Som Energia, segueix treballant per un canvi de model energètic.

C
Les persones que no poden 
pagar la despesa energètica 
de la seva llar ja supera el 10 
per cent de la població

Espanya té una dependència 
energètica exterior del 76 
per cent i un dels índexs més 
elevats d’emissons de gassos
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buir de manera eficient a la contenció de la 
despesa familiar a la vegada que es respecte 
l’entorn en el que convivim.

Però ja ho diuen que les alegries a casa 
del pobre són ben efímeres; i encara no 
un any després del primer projecte d’au-
toconsum a Mataró, el Ministeri d’Indus-
tria, Turisme i Energia filtrava l’enèsim 
borrador de reial decret d’autoconsum 

que retornava a les tenebres la realitat del 
sector, gràcies a la creació del malaurada-
ment ja famós peatge de recolzament o 
més popularment conegut com a peatge al 
sol, que en cas que s’acabi aprovant, gra-
varà tota l’energia solar generada i auto-
consumida instantàniament, disminuint 
prop d’un 50 per cent l’estalvi a consu-
midors domèstics, i entre un 20 per cent 
i un 30 per cent a consumidors comercials 
i industrials; una autèntica animalada que 

solars unida a la pujada sense fre dels preus 
de l’electricitat, convidava a consumidors 
de tot tipus a generar la seva pròpia elec-
tricitat renovable; i fou precisament en 
aquest context que començaren a aparèi-
xer els primers projectes d’autoconsum 
solar, un nou paradigma energètic havia 
arribar. Les energies renovables eren ren-
tables per si mateixes, sense ajudes de cap 
mena, podríem dir que una nova era reno-
vable estava començat a albirar-se.

I fou precisament en aquest nou para-
digma energètic, que Mataró va esdeve-
nir pionera: el novembre del 2012 el res-
taurant Lasal del Varador es convertia en 
la primera empresa de tot l’Estat espa-
nyol que instal·lava un projecte d’autocon-
sum fotovoltaic, perfectament visible des 
de la platja estant; un sistema de 8 kW que 
permet cobrir el 20 per cent de les neces-
sitats elèctriques del restaurant alhora que 
estalvia un 30 per cent de la seva factura 
elèctrica.

S’havia donat el tret de sortida,  desenes 
d’empreses a tot l’Estat varen començar a 
tramitar i a instal·lar els seus propis pro-
jectes, empreses de sectors ben diversos, 
des de l’hostaleria a supermercats, gran-
ges, hotels, escoles, centres geriàtrics i fins 
i tot funeràries…. I el millor de tot és que 
l’autoconsum començà, també, a arribar 
al sector domèstic amb equips pràctica-
ment auto-instal·lables especialment disse-
nyats  per aquest sector i que poden contri-

ha rebut infinitat de crítiques i fins i tot ha 
estat motiu de befa per part dels més pres-
tigiosos diaris internacionals.

Així doncs, malgrat els esforços de les 
grans empreses elèctriques que espanta-
des per la possibilitat d’haver de compe-
tir amb milers de petits consumidors dis-
posats a generar la seva pròpia electricitat, 
amaguen i difamen aquesta nova realitat; 
un nou model energètic més lliure, demo-
cràtic, independent i sostenible ha comen-
çat a eixir, un nou model del que tots en 
som i serem coresponsables; on per pri-
mera vegada els consumidors som l’eix 
d’una nova manera de funcionar, deixant 
de ser éssers passius i adoptant un paper 
decisori sobre com volem relacionar-nos 
amb el nostre entorn.... és el moment de 
canviar de manera responsable les normes 
establertes en la nostra societat.

I precisament en aquest marc, és en el 
que darrerament han anat sorgint les pri-
meres cooperatives que comercialitzen 
cent per cent energia renovable; coopera-
tives que aglutinant i canalitzant la volun-
tat de centenars, ara ja milers de consu-
midors, estan apostant de manera ferma i 
decidida per un canvi de model energètic 
més just, democràtic i sostenible.

Així doncs, amb el convenciment i 
la força de la seva raó de ser, i mentre es 
segueix lluitant per construir un futur 
millor, el sector renovable segueix cantant 
Qualsevol nit pot sortir el sol. 

Lasal del Varador, un res-

taurant de Mataró, va ser 

el primer establiment de 

l’Estat espanyol en tenir 

el 2012 autoconsum foto-

voltaic.

La llei del peatge al sol, en 
cas que s’acabi aprovant, 
gravarà tota l’energia solar 
generada i autoconsumida 

Aquest 2013 les tres grans 
empreses elèctriques han 
presentat un benefici de 
6.000 milions d’euros
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La sostenibilitat

— Maria Calvo

Aquesta ambientòloga ens presenta la relació existent entre 
el nou model econòmic presentat per Christian Felber i la 
protecció del Medi Ambient.

L’ECONOMIA 
DEL Bé COMú 
éS SOSTENIBLE

Maria Calvo és ambientòloga,  voluntària 

de l’Economia del Bé Comú i forma part de 

l’equip de la Casa Capell de Mataró

Són moltes les veus que, 
sobretot d’ençà d’aquesta 
darrera crisi global que 
estem vivint, demanen 
sense subterfugis una 
reforma profunda del 
model econòmic i social 

vigent. Entre d’altres iniciatives, a finals de 
2010 naixia a Àustria una alternativa con-
creta de canvi, de procés de transforma-
ció, que només en el seu primer any ja es va 
implantar a 400 empreses i 70 organitza-
cions. S’anomena Economia del Bé Comú 
(EBC), perquè promou que l’economia  
serveixi al bé comú i no a l’interès parti-
cular. Aquest nou model econòmic, liderat 
per Christian Felber, supera la dicotomia 
entre comunisme i capitalisme i busca 
maximitzar el benestar de la nostra socie-
tat. Per aconseguir-ho, el capital ha de ser 
un mitjà i no pas una finalitat com és ara. 

L’Economia del Bé Comú col•loca els 
éssers humans i tots els éssers vius al centre 
del sistema econòmic. Els valors que regei-
xen i són vàlids en les relacions humanes 
satisfactòries, i que consten a les constitu-
cions de molts països, els transfereix també 
al mercat. Això mou i incentiva els actors 
econòmics a organitzar-se i comportar-se 
de forma humana, responsable, coopera-
tiva, solidària, ecològica i democràtica. 

A l’EBC el creixement econòmic deixa 
de ser una finalitat, alhora que un dels seus 

objectius explícits és reduir la petjada 
ecològica de persones privades, empreses 
i nacions. La nostra llibertat d’escollir un 
estil de vida determinat troba el seu topall 
quan limita la llibertat d’altres a escollir 
el mateix estil de vida, o almenys a portar 
una vida en dignitat. Per això el model 
incentiva a mesurar la petjada ecològica 
i reduir-la a un nivell globalment sosteni-
ble i just. Aquest plantejament coincideix 
plenament amb el que tradicionalment 
hem definit com a accions o polítiques de 
sostenibilitat o desenvolupament sosteni-
ble: aquelles que promouen la prosperitat 
econòmica, sense condicionar la dignitat 
i justícia social, i garanteixen la preserva-
ció ambiental. 

Per a mesurar de manera objectiva la 
contribució al bé comú de tota empresa 
o organització, l’EBC s’ha dotat de diver-
ses eines entre les quals hi ha la Matriu del 
Bé Comú: una taula que fa interaccionar 
els 5 valors bàsics i constitucionals (digni-
tat humana; solidaritat; sostenibilitat eco-
lògica; justícia social; participació demo-
cràtica i transparència) amb els 5 grups 
de contacte de tota empresa o organitza-
ció (proveïdors; finançadors; empleats i 
propietaris; clients / productes i serveis / 
altres empreses; entorn social / generaci-
ons futures / natura). 

Si ens centrem ara només en la columna 
del valor “sostenibilitat ecològica”, de la 

interacció en resulten els següents indica-
dors:

1. Proveïdors: gestió ètica de l’oferta /
subministres. 

2. Finançadors: gestió ètica de les 
finances. 

3. Empleats i propietaris: promoció del 
seu comportament ecològic. 

4. Clients / productes i serveis / altres 
empreses: concepció ecològica dels pro-
ductes i serveis. 

5. Entorn social / generacions futures / 
natura: reducció d’impactes ecològics. 

Les puntuacions que s’obtenen de la 
Matriu del Bé Comú donen la idea de 
com viu cada empresa/organització els 
cinc valors en relació amb els seus grups 
de contacte. El resultat global és el seu 
Balanç del Bé Comú, i així és com s’ex-
pressa la nova manera de mesurar l’èxit 
amb aquest nou enfocament i significat: el 
que realment s’aporta al Bé Comú. Com 
més social, ecològica, democràtica i soli-
dària sigui l’activitat, millors seran els 
resultats del seu balanç del Bé Comú. Les 
empreses amb un bon balanç del Bé Comú 
tindran avantatges fiscals, legals i finan-

cers, de manera que s’afavoreix l’entrada 
al mercat de productes i serveis ètics i eco-
lògics. Així s’obté, a escala nacional, un 
millor Producte del Bé Comú.

Entre empreses, associacions, perso-
nes... l’Economia del Bé Comú ja compta 
actualment amb més de set mil simpatit-
zants (incloent-hi 1.600 empreses) empla-
çats en 27 estats del món diferents. També 
existeix un grup d’activitat a Barcelona.

En tot cas, la informació del moviment 
la podeu consultar fàcilment a la pàgina 
web www.economia-del-bien-comun.es.  

Com més social, ecològica, 
democràtica i solidària sigui 
l’activitat, millors seran els 
resultats del seu balanç

L’EBC ja compta amb més de 
7000 simpatitzants (incloent 
1600 empreses) de 27 estats 
del món diferents
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— Redacció

L’AMANT DE 
LES PLANTES 
DELS PIRINEUS

Encara queara ens pot 
semblar que mots com 
sostenibilitat o eco-
logisme són extre-
madament moderns, 
des  de  f a  dècades 
alguns científics del 

nostre país treballen i reflexionen entorn 
d’aquests conceptes. Un dels especialistes 
veterans en aquest àmbit és el professor 
Pere Montserrat (Mataró, 1918), botànic, 
ecòleg i exdirector de l’Instituto Pire-
naico de Ecología-CSIC de Jaca (Osca). 
“Actualment a Espanya i a molts altres 
països mediterranis ningú que es consi-
deri especialista en ecologia pot negar 
que ha begut de les fonts científiques 
il•luminades per Pere Montserrat, encara 
que potser ni l’hagi conegut personal-
ment”, ha escrit d’ell José Maria Gómez, 
un dels seus deixebles.

Pere Montserrat, va estudiar cièn-
cies naturals a la Universitat de Barce-
lona durant la Guerra Civil  espanyola i va 
obtenir la llicenciatura l’any 1945. Com a 
deixeble del pare Marcel i del professor 
Pius Font Quer – un altre gran divulga-
dor català de la botànica i president de la 
Institució Catalana d’Història Natural-, es 
va especialitzar en botànica, la seva gran 
passió. El 1950 es va doctor a la Univer-
sitat de Madrid amb una tesis sobre Flora 
de la Serralada Litoral Catalana (porció 

entre els rius Besòs i la Tordera), que va 
ser publicada per fascicles a la revista de 
l’Institut de Botànica de Barcelona entre 
els anys 1955 i 1968.

Poc abans de la seva llicenciatura, el 
1944 el Centre Superior d’Investigaci-
ons Científiques (CSIC) havia creat l’es-
tació d’estudis Pirenaics, amb seu a Bar-
celona. Aleshores, Montserrat, encara que 
treballava al costat de Font i Quer al Jardí 
Botànic de Barcelona  i en la seva tesis 
doctoral, també feia incursions en la flora 
del Pirineu, concretament  a la vall d’Or-
desa i a Andorra. No va ser però fins l’any 
1953 que Montserrat va ingressar al CSIC 
i. després d’especialitzar-se en palinolo-
gia i praticultura a Anglaterra, a principis 
dels anys setanta, va traslladar-se a Madrid 
a l’actual Institut de Ciències Mediambi-
entals.

Però la seva empenta no va aturar-se. El 
1964, al costat del Dr. Balcells, va fundar 
l’Institut Pirenaic d’Ecologia- CSIC 
de Jaca (Osca), a la qual s’ha mantingut 
vingut fins a la seva jubilació ara fa uns 
anys. I és des d’aquesta institució que amb 
constància i entusiasme va iniciar el 1969 
la col·lecció botànica de plantes del Piri-
neu més important d’Espanya, espècies 
que recollia en cada sortida que fa per la 
muntanya. Avui l’herbari de Jaca té més de 
tres mil plecs amb exemplars d’espècies, la 
majoria recollits per Montserrat.

També és gràcies a ell que avui podem 
gaudir d’alguns paisatges del Pirineu. 
Per exemple, a inicis dels anys setanta, el 
govern espanyol encara franquista, dins el 
seu pla de grans infraestructures, va deci-
dir la construcció d’una presa a la vall 
d’Añisclo, situada al Pirineu d’Osca. Ales-
hores diverses institucions aragoneses van 
realitzar informes científics per demanar 
l’ampliació del parc natural per aturar la 
construcció;  un dels promotors va ser el 
professor Montserrat.

Actualment, Montserrat, que ja ha 
superat la norantena i s’ha allunyat de 
la investigació científica, critica com el 
món rural ha perdut els valors que fins 
ara l’havíem caracteritzat abduït per l’es-
til de viure de les ciutats.  “Els valors s’han 
perdut. L’especulador no és conscient que 
està robant a la comunitat. S’ha fet rica 
molts gent que no ha produït res. I, alesho-
res, el comportament especulador del món 
urbà ha enfonsat el món rural. La gent de 
ciutat no és capaç de viure de la munta-
nya. La gent de ciutat contamina de vida 
quasi ancestral de relacionar-se, de crear 
comunitat”, lamenta. 

Així mateix, demana que la gent que 
viu al món rural sigui respectada: “Viure 
en zones rurals amb la pròpia cultura i 
l’organització eficient dels recursos és una 
activitat noble, molt més noble que fer-se 
rics amb allò que és dels altres especu-
lant”. I amb la paraula directe que sempre 
impregna a les persones grans banyades 
d’experiència, en una de les seves darre-
res intervencions als mitjans, declarava: 
“Els polítics no poden governar la mun-
tanya.  No es pot gestionar el Pirineu des 
d’un despatx de Madrid i solament tenint 
en compte els criteris econòmics”. Qui 
replica la sentència d’un savi?  

Avui l’herbari de Jaca 
té més de tres mil plecs i 
és un dels més importants 
d’Espanya

“La gent de ciutat contamina 
de vida quasi ancentral 
de relacionar-se, de crear 
comunitat”, diu Montserrat

Pere Montserrat, des de l’Institut Pirenaic d’Ecologia- 
CSIC de Jaca (Osca), ha estat un dels pioners de 
l’ecologisme i la sostenibilitat a casa nostra.
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Entrevistem Pep Riera, qui encara cultiva 
a les Cinc sènies de Mataró, un dels pocs 
espais agrícoles que encara queden  a la 
ciutat i que l’històric líder agrícola ha defen-
sat sempre. És la seva terra.

segons vostè, què és la sostenibilitat?
Els nostres avis ja tenien clar que no es podia 
estirar més el braç que la màniga. Però ara 
amb el consumisme i el desenvolupament 
macroeconòmic hem perdut el món de vista. 
En el cas de l’agricultura, la sostenibilitat 
és fomentar l’agricultura ecològica que, en 
definitiva, és l’agricultura que ja fèiem quan 
jo vaig començar el 1955. Llavors no hi havia 
pesticides, ni adobs químics i fèiem l’agricul-
tura de sempre, però no li dèiem ecològica. 

Realment ens preocupa la sostenibilitat? 

Parcialment. Cada vegada hi ha més sensibi-
litat, però seguim en uns nivells molt baixos, 
tant aquí com també a nivell mundial. De fet, 
no fa tant de temps que pensàvem que les pri-
meres matèries i les energies fonamentals no 
s’esgotarien mai. Ara comencem a veure que 
tot té data de caducitat. Altra cosa és com 
consensuar unes mesures que haurien de ser 
radicals i aplicades a tot el món. 

Quins canvis caldria fer per apostar més per 
la sostenibilitat? 
A l’hora de prendre decisions polítiques 
s’haurien de deixar de banda els interessos 
particulars i sobretot, de minories molt pode-
roses, i tenir només en compte l’interès gene-
ral. Per exemple, quan a França al primer 
govern de la cinquena República, presidit 
per Charles de Gaulle es van aprovar una 

sèrie de mesures de política agrària nacionals, 
just quan ja el mercat comú havia començat a 
rodar, es van fer tenint en compte els interes-
sos generals i no pas els especulatius. 

Els ciutadans, a nivell particular, podem fer 
alguna cosa per millorar la situació?
Sí. Ho podem fer a nivell de societat civil 
organitzada i políticament a l’hora d’anar a 
votar o a l’hora d’estructurar partits polítics 
que realment siguin representatius d’una 
democràcia participativa. 

Quins altres valors hi ha darrere la sosteni-
bilitat?
Igualtat, justícia, solidaritat amb el Tercer 
Món... Les grans retallades han de ser en el 
món desenvolupat però sense negar als altres 
el dret a desenvolupar-se. Què ho hauran de 
fer amb uns altres criteris? Sí, però negar-los 
ara aquest dret no fóra just ni solidari. 

La pagesia ha integrat aquest valor?
El nostre objectiu és produir aliments per ser 
consumits, ara bé, hem de decidir entre tots 
i no únicament els pagesos, sinó tota la soci-
etat, ben representada, què volem menjar. 
Si volem seguir amb aquests aliments a 
qualsevol preu i de qualsevol manera o 
volem realment productes nets, sense resi-
dus i amb gust. I tot això és possible.

Es respecten els valors de la pagesia? 
De fet, se’ns respecta més ara que abans. 
En els anys seixanta un pagès era sinònim 
d’ignorant, quan realment els nostres avis, 
que no havien anat a l’escola, eren savis. En 
aquest hem avançat. Potser en això les llui-
tes sindicals hi  han contribuït.

Quin futur ens espera?
Respecte l’agricultura hem d’admetre que 
hi ha països del Tercer Món que tenen 
unes condicions naturals molt favora-
bles. I hem d’acceptar que aquesta poten-
cialitat es pugui desenvolupar perquè el 
que no podem fer és tornar a posar aran-
zels proteccionistes a Europa i barrar el 
pas al comerç a escala mundial. Tampoc, 
però, podem permetre les estratègies espe-
culatives actuals. Cal un replantejament a 
escala mundial tenint en compte el món 
com a escenari i sense caure en la hipocre-
sia. S’han de trobar fórmules de coexistèn-
cia que tinguin en compte valors. 
QUERALt FLotAts

Entrevista

“ENTRE TOTS hEM 
DE DECIDIR QUè 
VOLEM MENjAR”

Pep Riera, pagès
Va ser un dels fundadors del sindicat agrari Unió de Pagesos 
i, entre 1976 i l’any 2000, el seu coordinador general. 

La sostenibilitat
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La nostra casa, el sostre que ens 
acull,
el pa llescat, l’abillament correcte,
el cúmul de detalls que ens fa 
costat,
el teixit d’incidents que ens dóna 
vida,
fan de tresor dins l’arca en bene-
fici de dos que s’han trobat i que 
s’estimen.
Som nosaltres que en bona convi-
vència assaborim el gust de cada 
dia fent la tasca que ens toca amb 
mirament,
servint la veritat amb enteresa.
I si un jorn la dissort truca a la 
porta sabem que ens trobarà com 
mur compacte,
perquè el dolor també fa estrènyer 
els llaços dels que de ple s’han 
lliurat l’un a l’altra.  

El racó poètic — 
Albert Pera

hARMONIA 
SOSTENIBLE

Albert Pera és poeta

LA SOSTENIBILITAT DE 
hAyAO MIyAzAkI

El veterà director japonès de pel-
lícules d’animació Hayao Miyazaki 
va anunciar l’any passat al festival de 
Venècia que El viento se levanta seria la 
seva darrera pel·lícula. L’estrena, ara, 
d’aquest film, convida a revisar l’obra 
d’aquest creador d’il·lusions que 
deixa per a la posteritat alguns dels 
millors films animats de la història 
del cinema, com Mi vecino Totoro, La 
princesa Mononoke o Nausicaa en el valle 
del Viento, per posar només alguns 
exemples. Títols, tots ells, que com-
parteixen un tret comú i molt defi-
nitori de la trajectòria de Miyazaki: 
l’amor per la natura, el missatge eco-
logista i l’alerta dels riscos d’atemptar 
contra la sostenibilitat del planeta.

Miyazaki, creador entre d’altres 
de sèries plenes de valors com Marco 
o heidi, ha mostrat sempre una sensi-
bilitat especial pel medi ambient en 
el seu cinema. A La princesa Mononoke, 
per posar l’exemple d’un dels seus 
films més celebrats, l’argument gira 
al voltant d’un bosc en el Japó medi-

eval on s’hi porta a terme una lluita 
entre els seus guardians sobrenatu-
rals i els humans que necessiten els 
seus recursos.  

En una clau més infantil, Ponyo en 
el acantilado també alerta del perill 
d’agredir el medi ambient, aquest 
cop en una història ambientada en un 
mar brut i contaminat. El film mostra 
l’amistat entre un nen i Ponyo, un 
nen-peix que, per seguir al seu amic, 
desitja aconseguir mans i peus, situa-
ció que provoca un gran desequilibri, 
en el món.  

A Nausicaä del Valle del Viento, 
Miyazaki va retratar un món apoca-
líptic on un bosc verinós i contaminat 
es va expandint posant en risc la vida 
d’animals, plantes i persones. Nausi-
caa, la protagonista, haurà de buscar 
una solució al problema per salvar el 
planeta. La metàfora sobre les agres-
sions humanes al medi ambient estan 
servides.  

Cinema —Judith Vives

Tots els títols d’aquest autor alerten dels riscos 
d’atemptar contra el planeta.

Fotograma de la pel·lícula El viento se levanta.

Judith Vives és crítica de cinema  

/ @judithvives

Un repàs de la setmana  

en clau de reflexió  

amb Queralt Flotats

Escolta-ho a la teva ràdio local  

o a www.laxarxa.com

Recupera’ls tots a www.valors.org
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Eulàlia Puigderrajols és mestra

joc de cartes —Eulàlia Puigderrajols

SOSTENIBILITAT
Benvolguts,

No podem malbaratar res; res és gratuït 
i tots els recursos són necessaris. Qualse-
vol acte, consum necessari, vital o superflu 
genera una despesa energètica que traiem 
d’aquest gran rebost que és el món. Quan 
viatgem i obrim els ulls a altres realitats 
millors o més precàries que les nostres, hau-
ríem de fer l’esforç de fer-nos nostre aquell 
bocí de món, mirar-lo amb els ulls que 
mirem les coses que estimem, que ens per-
tanyen, que formen part del nostre paisatge.  

Imagino la humanitat vivim en un gran 
vaixell, sense compartiments estancs: si 
un camarot queda inundat d’aigua, mica 

en mica tota la nau se’n ressentirà i la nau 
s’enfonsarà amb més o menys rapidesa. 

Si en un racó de món hi ha problemes 
la resta cal que aboqui les energies neces-
sàries per pal·liar la situació; res ens pot ser 
aliè. No cal fer diferències entre desastres 
naturals, com problemes generats pel mal 
ús que en fem del nostre habitat natural.  
Caldrà doncs abocar esforços perquè arreu 
hi hagi unes excel·lents condicions per 
viure i desenvolupar-se harmònicament. 
Aquí hi cabem tots, cadascú té bitllet de 
primera; no existeix la segona classe. I si 
així no ho creiem, tampoc creiem que un 
altre món al que hem trobat és possible. 

Tots som art i part del planeta. L’aigua, 
la llum, els aliments... tot és energia que es 
transforma. D’això parla el valor d’aquest 
mes, de saber administrar la riquesa que 
ens dóna el Planeta Blau per viure i créi-
xer. Nosaltres i els nostres successors... 
pensar en el present tenint en compte el 
futur ens fa millors persones. No hi ha cap 
mare que s’afartaria de menjar i no en dei-
xaria pel seu fill. Alguns vendran arguments 
per justificar la seva fam incontrolable, però 
no hi ha més foc que el que crema i els fruits 
i la riquesa són els que són i cal que tota la 
humanitat els puguin gaudir. 

ADONELLA MEADOwS, 
CIENTíFICA PIONERA

Sostenibilitat. Paraula de múltiples equiva-
lències o polifacètics sinònims. He elegit, 
en aquesta ocasió, una persona que es va 
distingir per l’elaboració d’una teoria cap-
davantera que donava resposta a la situació 
general derivada de la crisi del petroli dels 
anys setanta i que va enterbolir el pano-
rama econòmic, social, polític, cultural i 
mediambiental del moment.

La Dra. Donella Meadows formava 
part de l’equip que treballava per al deno-
minat Club de Roma (iniciat l’ any 1968, 
per Alexander King i Aurelio Peccei) i va 
escriure Els límits del creixement, un clàs-
sic que recollí diferents estudis de  ten-
dències globals a llarg termini.  El llibre 
(signat també per Dennis L. Meadows, per 
Jorgen Randers i per William W. Behrens) 
va generar debats sobre els límits de la 
capacitat del nostre planeta per supor-

tar la contínua expansió en tots els ordres 
del gènere humà, debat més viu que mai. El 
llibre va ser manual de treball per a diferents 
promocions i el seu contingut seria des de 
llavors tingut sempre en consideració en 
múltiples estudis acadèmics, iniciatives 
governamentals o tractats internacionals. 

Diagnòstic discutit i discutible. Consi-
deracions però que causaren el seu impacte 
en aquell moment, que no han deixat de 
ser reiteradament exposades en diferents 
fòrums i que interrelacionen cinc gène-
res de variables: l’increment de la pobla-
ció mundial, la disponibilitat dels recursos 
naturals, el creixement del capital i la pro-
ducció de béns industrials,  l’obtenció d’ali-
ments i la contaminació ambiental. 

El llibre planteja la necessitat d’atu-
rar el gradual malbaratament dels recur-
sos que ens ofereix la pròpia naturalesa 
i l’obligatorietat inajornable de canviar 
d’estils de vida personals i col·lectius, 
d’acord amb les directrius dels diferents  
organismes internacionals, que hi tenen 
competències, com els que deriven de les 
pròpies Nacions Unides.  

“Pensar en global i actuar en local”. El 
lema ja conegut és també aplicable al cas 
que ens ocupa. Sense dilacions de cap ordre. 
Els canvis globals necessaris han de partir 
d’unes actituds i d’uns compromisos que 
comencin en nosaltres mateixos. 

L’autora de ‘Els límits del creixement’ va obrir el debat sobre el 
gradual malbaratament dels recursos que ofereix la  naturalesa

història —Ramon Salicrú

Ramon salicrú és professor i historiador

La sostenibilitat
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LLiBre

L’economia del Bé Comú

Christian Felber

Miret Editorial, 2014

L’Economia del Bé Comú, model 
proposat per aquest austríac,  és  
una alternativa al capitalisme finan-
cer que ens ha dut a la crisi eco-
nòmica que ens envolta. Es tracta 
d’una real i democràtica perquè en 
aquests ja s’ha implementat arreu 
del món en diverses organitzacions.

LLiBre

Quantes arrels de gerd necessites 

per ser feliç?

Montse Junyent 

Editorial Proteus, 2014

Una família de castors comença 
una cursa desbocada per cons-
truir llorigueres i acumular allò 
que els agrada més: arrels de gerd. 
Però tants excessos tindran con-
seqüències; les arrels s’acabaran 
i el cabal del riu s’emportarà les 
llorigueres. 

cineMa

Una verdad incómoda

Dir. Davis Guggenheim

Estats Units, 2006

Documental presentat per Al 
Gore, exvicepresident dels Estats 
Units durant el mandat de Bill 
Clinton, sobre els efectes de l’es-
calfament global generat per l’ac-
tivitat humana sobre el planeta. 
Per aquest film va rebre el Premi 
Nobel de la Pau un any després. 

Per saber-ne més

La sostenibilitat mostra el canvi de la cons-
ciència moral al llarg del temps. Aquest 
valor abans era present en el context mino-
ritari d’opcions personals de vida senzilla i 
austera. En les darreres dècades la sosteni-
bilitat és un valor en alça. En el passat, l’eco-
nomia de subsistència comportava d’esquit-
llenta la sostenibilitat. Però la societat de 
consum fa urgent trobar sortides col·lectives 
compatibles amb la distribució global de 
recursos més justa i que no comprometi el 
benestar de les generacions futures. Amb 
la globalització res del que s’esdevé a cap 
punt del planeta ens és aliè.

El medi natural ha esdevingut un valor i 
això és crucial en la sostenibilitat. Mal algú 
pot defensar la distribució desigual de recur-
sos i el model de desenvolupament com a 
creixement indefinit: el creixement zero 
i la justícia global estan a l’ordre del dia. El 
domini humà sobre la naturalesa és el domini 
d’uns humans sobre els altres usant la natura 
com a instrument, per dir-ho com l’assagista 
Clive S. Lewis. Potser progrés no és batre 
segons quins records. Potser no té sentit una 
línia de meta que es mou amb el corredor. 

Cada societat formata els seus membres. 
Avui consumir és inclusió social; no fer-ho 

és invisibilitat i exclusió. L’homo consumens 
s’autoaplica els mateixos patrons usats amb 
els objectes de consum. Què diem d’algú 
que sap vendre’s? Què és comprar una idea? 
Què vol dir manen els mercats? El sociòleg 
Zygmunt Bauman veu en el comportament 
per modes, novetats, caducitats i consum 
instantani, l’arrel social de la inestabilitat 
del compromís. El temps és concep en pre-
sent continuous. L’urgent passa per impor-
tant. El reflex presentista de l’ara i l’imme-
diat poc s’adiu amb un quelcom durador, i 
ho fa tot fràgil i susceptible de ser consu-
mit i substituït. Per a Bauman, la tirania del 
moment en la modernitat líquida, i la seva 
versió del carpe diem, han substituït el dictat 
premodern del memento moris. L’homo eligens 
és algú atabalat i sempre insatisfet. El consu-
midor pateix d’excés d’informació, d’infoxica-
ció; per això ara és crucial autoprotegir-se del 
99,99 per cent d’informació. 

La sostenibilitat no mou passions primàries; 
per contra, la incitació al consum és emocio-
nal. Tanmateix l’humà és sapiens, i la raó mostra 
el consumisme com injust i suïcida. Les idees 
mouen el món i la societat humana està sempre 
en canvi. La sostenibilitat s’obre pas. 

Filosofia —Albert Botta

històries mínimes —Albert Calls

D’UN ‘hOMO CONSUMENS’ 
A UN NOU ‘hOMO SAPIENS’

TOT S’APROFITA?
En un planeta d’una llunyana galàxia van decidir viure sense treballar. Van començar per 

treure energia de la fusta dels arbres i van inventar-se màquines per poder-ho fer… fins que van 

quedar-se sense. Per pal·liar la funció biològica dels arbres, van crear tecnologia que pogués 

substituir-la. I van aconseguir treure energia de les pedres, foradant el planeta de dalt a baix. 

Mentre passava això, els seus habitants s’havien anat engreixant de manera incontrolada, 

tenien mal caràcter i es barallaven entre ells en guerres sagnants. Un dia es van acabar les 

pedres i li va tocar a l’aigua, que va ser substituïda alhora per un altre producte alternatiu. Fins 

i tot van arribar a mig fondre el petit sol que tenien. Com acaba aquesta història previsible? El 

dia que el planeta, esgotat completament, va fer un gran pet còsmic i es va dissoldre a l’espai 

en milions de milions de microtrossets entre els quals hi havia també els dels seus habitants.   

Albert Calls és periodista / @albertcalls

El domini humà sobre la naturalesa és el domini d’uns 
humans sobre els altres usant la natura com a instrument

Albert Botta és professor de filosofia i ètica
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El sector turístic és vital 
al nostre país, propor-
ciona el 11 per cent del 
PIB directe anual, el 12 
per cent del de Cata-
lunya i el 13 per cent  
del de Barcelona. Amb 

més de 7,5 milions de turistes en els últims 
anys, representa el sector que millor evolu-
ciona, superant-se any rere any i salvant la 
balança de pagaments anualment. Per això, 
hem de donar-li la importància que mereix, 
esforçant-nos per millorar la qualitat del 
servei contínuament. 

El sector turístic està enfocat en la 
satisfacció de l’usuari i les últimes tendèn-
cies així ho demostren. Cada vegada més 
turistes busquen un tracte diferent i per-
sonalitzat amb el qual deixar de rebre sim-
plement un servei, per rebre una experi-
ència inoblidable.

Existeixen dos extrems bastant comuns 
en aquest sector. D’una banda ens trobem 
amb la servitud de moltes empreses cap al 
visitant, sent un tracte que frega l’irreal i 
en alguns casos incomoditat i incoherèn-
cia amb les pretensions finals del client, 
que rep una atenció desmesurada però 
alhora distant, superficial, freda i deshu-
manitzada. I en l’altre extrem es situa el 
tracte pèssim, desinteressat, mancada de 
cortesia i passota, un servei d’irrisòria 
qualitat. 

La major part dels turistes, com és obvi 
busquen un punt intermedi: un tracte 
cordial, personalitzat, proper, familiar, 
un tracte amb el qual no se sentin sols a 
la ciutat, sinó acollits. Algú que els ajudi, 
que li doni els millors consells i les reco-
manacions més arrelades a la cultura del 
lloc. No es tracta de somriure o de fer 
reverències, sinó d’ajudar al fet que aques-

tes persones gaudeixin una experiència 
inoblidable a través d’allò més simple, un 
tracte generós, un tracte natural.

Quan ens referim al turisme de la 
ciutat comtal, ens adonem que posseeix 
el potencial per seguir progressant i con-
tinuar sent un dels epicentres del desen-
volupament avantguardista turístic a nivell 
mundial. Barcelona s’imposa en totes les 
tipologies del sector: familiar, negocis, sol 
i platja, cultural, esportiu... seduint amb el 
seu model a tots els racons del planeta. Si 
Barcelona es marca l’objectiu de mantenir 
una bona gestió del turisme pot conver-
tir-se en una font inesgotable de recursos 
per a la ciutat. I aquí és on entra recupe-
rar l’essència del que els treballadors del 
sector turístic haurien de fer i és contri-
buir a crear aquests moments inoblidables 
als visitants.

La proximitat és alguna cosa que 
demana i, d’alguna manera, exigeix el 
turista. Què millor excusa que treballar en 
aquest sector per ajudar al nostre convidat 
a conèixer la nostra casa d’una forma més 
profunda i càlida. 

No només hem de centrar-nos en 
aquests valors, cal buscar noves sinergies 
amb empreses amb la mateixa filosofia per 
aconseguir oferir un servei global enfo-
cat a respectar i aplicar tota aquesta filo-
sofia de tracte al client. Hem de promoure 
aquest canvi. 

Perquè es puguin expandir totes aques-
tes empreses que comparteixen aquesta 
mentalitat, és necessari el canvi que 
ja s’està produint en el sector turístic. 
Cada dia hi ha més veus que parlen sobre 
l’excel•lència en el servei, el bon tracte al 
client, la promoció de la proximitat i el 
tracte humà amb els visitants, per sobre 
de la massificació que tants problemes ha 

Per un  
turisme càlid
ara que s’acosta la 
temporada turística a 
tot Catalunya, l’autor 
reflexiona sobre la 
necessitat d’encarar 
aquest fenomen d’una 
forma diferent.

Gerard Castillo (L’Hos-

pitalet, 1988) és gra-

duat en turisme i 

Gestió del Lleure. 

Estudiant del Grau en 

Administració d’Em-

preses i Gestió de 

la innovació. És ‘project manager’ a tipzity, 

empresa dedicada al sector turistic que ofe-

reix activitats i serveis de manera propera, 

humana i sostenible, i director de tipstu-

dents, dins tipzity, que ofereix a estudiants 

d’aquí desenvolupar projectes innovadors.
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Portes obertes —Gerard Castillo
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causat. Malgrat aquesta positiva evolu-
ció del sector, encara falta molt camí per 
recórrer.

Les empreses hem de fomentar la confi-
ança entre el treballador i el turista, entau-
lant una “semiamistat” amb ells. El turista 
ve de vacances i no podem oblidar-nos-en; 
d’aquesta manera mai se sentirà perdut, 
sino abrigallat pel treballador que serà 
qui realment l’ajudi a gaudir de les seves 
vacances. 

El valor ètic és alguna cosa que totes les 
empreses hauríem de tenir sempre pre-
sent. Per exemple, hem de buscar llocs on 
es fomenti la compra en els petits nego-
cis locals i que ajudin a aquestes famílies 
a tirar endavant. 

Barcelona té més 1,7 milions d’habi-
tants i més 7,5 milions de turistes que la 
visiten a l’any. Hem de ser conscients de 
l’alteració que això provoca a la ciutat, 
tant a nivell humà com a ecològic. Som 
“culpables” d’aquests 8 milions de turis-
tes que ens visiten i per tant, responsables 
del seu impacte. Les empreses haurien de  
col·laborar en el sanejament de la qualitat 
de vida de la ciutat, hem de fer tot el que 
estigui al nostre abast per reduir la seva 
petjada ecològica. Els visitants estan molt 
oberts a provar nous conceptes de viatge i 
els mitjans de transport ecològics juguen 
un paper molt important. 

El foment del transport públic, l’ús de 
mitjans de transport no motoritzats i de 
vehicles híbrids i elèctrics està en auge i 
amb això la conscienciació d’una societat 
que comença a adonar-se de la importàn-
cia de cuidar el nostre entorn. 

Tot això també ajudarà a conscienciar 
als residents locals en veure com la gent 
de fora, els turistes, contribueixen amb 
aquest respecte i la cura de la ciutat.

Una altra part important que haurien 
de mostrar les empreses és flexibilitat. A 
Tipzity, el projecte en el qual treballo, 
tots els nostres serveis són personalizables. 
Tenim la fórmula creada però les variables 
les posa el turista. Parlem amb ells, entau-
lem una relació més propera per conèi-
xer-los millor i saber com crear la seva 
ruta perfecta. A Tipzity, estem molt cons-
cienciats amb tots aquests punts. 

EsCoLtAR MÉs AL tURistA 

L’habilitat que fomentem entre els 
nostres treballadors i col·laboradors és 
incloure dins dels serveis oferts (tours i 
excursions, transfers, activitats individu-
als, grupals, familiars,...), sempre que sigui 
possible, totes les preferències i demandes 
que ens sol·liciten segons els seus gustos 
personals. Hem de tenir la ment molt 
oberta per poder modificar i canviar en 
qualsevol moment el servei o activitat, i 
per això, hem de parlar amb ells, interac-
tuar, conèixer-los i entaular aquesta semi-
amistat de la qual parlàvem abans. Així és 
com hem de fidelitzar als clients, fer que 
repeteixin, que recomanin als seus fami-
liars, amics i companys de treball, la bon 
labor que realitza la ciutat i els seus habi-
tants cap als visitants.  

En resum, més turistes visitaran la 
ciutat reactivant l’economia enfocant-la 
als petits comerços, fomentant l’ocupació 
i per tant un turisme de qualitat.

Les noves tecnologies juguen un paper 
molt important en la presa de decisions 
del clients. 

La clau de l’èxit d’una empresa és 
l’equip que la forma. És imprescindible 
comptar amb personal preparat, qualificat 
i en contínua formació. Tot l’equip ha de 
remar cap a la mateixa adreça, fomentant 

el bon ambient de treball. La relació entre 
empresari i treballador deu ser cordial i de 
col·laboració, això es reflectirà en l’actitud 
dels treballadors, si ells estan contents i 
motivats amb el que fan, ho reflectiran en 
el clients millorant així l’experiència del 
servei ofert. 

És important sentir-se bé amb allò rea-
litzat durant el dia, anar-nos-en a dormir 
sabent que hem complert amb les nostres 
expectatives i amb les del client; en defi-
nitiva: anar-nos a dormir tranquils. Quan 
ajudem a una persona, no pels diners, sinó 
pel simple fet de fer-ho, ens fa sentir bé 
però, si a més ens paguen per això com 
recompensa personal, es converteix en la  
millor feina del món.  

Els professionals del sector turístic, els 
turistòlegs, tenim una gran responsabili-
tat. Se’ns ha confiat els somnis d’unes per-
sones que han estat esperant onze mesos 
de l’any per desconnectar, descansar 
i reposar energies i gran part de l’èxit o 
fracàs d’aquestes vacances depèn de nos-
altres. Juguem amb els somnis de les per-
sones i hem de ser conseqüents amb això. 
Està a les nostres mans fer de les seves 
vacances una experiència inoblidable.  
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Barcelona té 1,7 milions 
d’habitants i 7,5 de turistes. 
Cal ser conscients de 
l’alteració que això provoca 

Als professionals del sector 
turístic se’ns confien els 
somnis desitjats durant tot 
l’any per poder desconnectar

il·lustraCió: raÚl CaMpuzano
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Hola  Cinto, 
Avui canvio de tema recollint el final del teu 
últim escrit: “La idea abstracte del Bé, que 
sentim predicar no serveix de res sense l’ex-
periència de la bondat quotidiana”, i això que 
tu apliques al bé ho podríem aplicar a totes 
les idealitzacions de la vida. Ja ho recorden 
els pedagogs que “l’aprenentatge de valors 
que fa possible la formació de ciutadans es 
resolt en les experiències quotidianes, no a 
través de continguts explícits del currículum 
escolar i, menys encara, perquè existeixi una 
matèria dedicada a aquesta finalitat”. 

Però avui, potser perquè ha arribat la pri-
mavera o perquè és Pasqua, vull parlar de la 
festa. Fa uns dies, a Pineda, prenent un cafè, 
sentia comentaris de la gent sobre una festa 
organitzada per a nou-cents joves a Calella. 
La festa consistia en estar tres dies a la ciutat 
amb consum il·limitat d’alcohol. Això em va 
fer recordar la vegada que viatjant per Dina-
marca vàrem anar a prendre una cervesa a 
una plaça de Copenhague.  Ens va cridar 
l’atenció, com un dissabte al vespre, mica 
en mica s’anaven omplint les taules dels 
bars amb famílies que venien simplement a 
emborratxar-se, a beure fins a vomitar, com 
si aquesta fos la diversió més normal.

Em sorprèn aquesta festa que proposa la 
industria de l’oci. Això que molts anomenen 
festa, jo ho defineixo com a anti-festa, una 
manera de fer festa que impedeix gaudir de 
la vida i celebrar tot el que aquesta comporta.  
Tota festa ha de sumar amistat, entrega, ale-
gria, disponibilitat, bon humor, participa-
ció, sorpresa, conversa, menjar, beguda, ball, 
rauxa... Però tinc la impressió que el que es 
viu a molts carrers de les nostres viles és una 
disfressa de tots els valors que acabo de dir. 
No nego que d’alguna manera tots cerquem 
aquests trets significatius de la festa, però si 
els distorsionem i en neguem el seu sentit 
originari, esdevenen una caricatura, que fa 
que la festa que ha de ser un espai i temps de 
gaudi, esdevingui evasió i un sense sentit. 

Sóc conscient que portar una vida 
massa rutinària, porta sovint a l’avorriment 
i a aclaparar-se. Intueixo que la festa neix 
d’una actitud bàsica: estar content i espe-
rançat malgrat els molts problemes i dificul-
tats que hi ha a la vida. I estic convençut 
que és de la mateixa festa és d’on podrem 
treure l’energia necessària per afrontar els 
moments difícils. Però el que viu descon-
tent i fastiguejat, més que la festa, el que 
necessita és evadir-se, sortir de la realitat 
per poder trobar motius d’alegria i goig. La 
beguda i altres elements esdevenen neces-
saris per trobar aquella punt d’espontaneï-
tat i alegria que no som capaços de trobar 
en el nostre interior ni en l’amistat dels 
qui ens envolten. Si la vida és un rotllo, si 
el treball és un pal, si a casa no estic bé, si 
els amics no m’omplen, si l’afectivitat es viu 
frívolament... només em queda sortir de mi 
mateix  i intentar viure una moguda gene-
ral que no s’aturi mai. El que és cert és que 
per a molts joves, i no tant joves, aquesta 
manera de fer festa és un espai de trobar-se  
i viure experiències col·lectives d’expansió, 
de desfogament de les tensions a través del 
ball, la beguda, de certes drogues toves, o 

d’una trobada sexual efímera. Si a més la 
compro a un agencia d’oci, em sento auto-
ritzat a beure, a fer soroll, a embrutar i fins 
i tot a trencar elements de l’espai públic. 
D’altra banda, no ens en sentim responsa-
bles, perquè quan actuem sota els efectes de 
l’alcohol, ens excusem dient que no sabíem 
el que fèiem. Tant de bo no fos necessari, 
per gaudir de la vida, el component d’auto-
destrucció, amb el qual, massa vegades, s’as-
socia aquest estil de recerca d’un clima festiu.

Haurem de recordar que la festa té un 
gran valor, però que no té preu. És a dir 
que  no es pot comprar ni vendre, o estem 

contents i tenim ganes de celebrar o estem 
emprenyats i necessitem disfressar la festa 
per dissimular el nostre desengany.  Com 
diu la Dra. Isabel Cruz:  la festa no està 
fora de la vida, ni evadeix l’existència. 
Amb ella afirmes el fet d’estar en aquest 
món, i això implica l’alegria de celebrar, 
de sentir-te viu, de voler trobar-te amb 
els altres i gaudir d’aquest món i les coses 
bones que ens regala”. Les festes constitu-
eixen el cim de la trobada humana. Sense 
festa la vida s’empobreix. Com diu el Dr. 
Gonzalez Feria, “és a la festa on es viu més 
a fons la dimensió social i comunitària de 
l’esser humà”. Que gaudeixis de la vida.

Jordi 
Jordi Cussó és capellà i economista 

Rescatar  
la festa

Haurem de recordar com 
diuen alguns que la festa 
té un gran valor,  
però que no té preu

Les festes constitueixen  
el cim de la trobada  
humana; sense festa  
la vida s’empobreix

Cartes creuades

de:  Jordi Cussó

per:  Cinto amat

CC:  revista Valors

assumpte: La festa

data: 10 d’abril de 2014



Valors

Benvolgut Jordi,
Acabo de llegir la teva carta i forçosament 
he de relacionar el que em dius amb el que 
he llegit al diari de fa pocs dies: uns set mil 
joves de tot Catalunya van assistir a una 
macrofesta de música electrònica a Tar-
ragona, que es va allargar durant tota la 
matinada i va acabar amb quaranta inter-
vencions policials i desenes d’intoxicaci-
ons etíliques, algunes d’elles en menors 
d’edat.  La confirmació del que m’expo-
ses a la teva carta no pot ser més rotunda 
amb notícies com aquesta que dissortada-
ment es repeteixen massa sovint. No és ja 
que el concepte de festa en aquestes tro-
bades multitudinàries es degradi fins a 
extrems difícilment comprensibles, sinó 
que s’hi posa en joc la capacitat de resis-
tència física de molts d’aquests joves i el 
seu equilibri personal en pot sortir ben 
perjudicat. Sempre m’ha fet la impressió 
que algú mou els fils de determinats inte-
ressos rere el desmanegament d’aquestes 
concentracions sense altre objectiu que 
sumar multituds per deixar-se anar, per 
trobar-se externament i desinhibidament 
amb altres tot deixant de ser un mateix.
   Ja fa uns anys que Montserrat Tura, com 
a Consellera d’Interior, va criticar ober-
tament el que anomenava “diversió arti-
ficial”, arran dels incidents produïts amb 
el que també denunciava com “turisme 
de borratxera”. Convidava a replantejar 
les formes de festa nocturna perquè no es 
generalitzés aquesta tipologia de diver-
sió. La qualitat de la festa  és el que menys 
importa als brètols disposats a desfermar 
aldarulls i a passar a majors amb qualsevol 
pretext. Rebaixar la circulació d’alcohol és 
necessari però segurament insuficient.
   Penso que aquesta degradació de la festa té 
a veure amb la compulsiva necessitat d’una 
part d’adolescents i de joves de la primera 
volada de convertir durant els caps de set-

mana les nits en dia i el dia en nit, concen-
trant el màxim desideràtum de diversió en 
les hores de la matinada, moltes vegades 
sense fer res, ni parlar de res, simplement 
per les ganes de passar l’estona, això sí, pre-
nent “alguna cosa”, perquè tothom ho fa i, si 
no, no quedes bé. També deu tenir a veure 
amb l’absoluta passivitat dels pares en accep-
tar que la diversió és cosa només dels fills, 
que ells no hi tenen res a veure ni res a fer 
perquè es tracta de tot un altre món, assu-
mint així, com un fatal determinisme, el fet 
que en temes de lleure, d’esbarjo i diversió 
(i vés a saber si també en temes de cultura en 
general) els grans van per un costat i els joves 
per un altre, dimitint de l’obligació de buscar 
temps i espais per compartir. 
    Més enllà d’aquestes responsabilitats, i de 
manera molt més determinant,  penso que la 
degradació de la festa en aquestes formes de 
diversió deu tenir molt a veure amb l’afany 
comercial i la formidable mercadotècnia 
posats al servei de l’explotació d’aquest buit 
de contingut en la diversió, que ha creat 
un àmbit econòmic de poderosa influència 
destinat a fer creure a aquests adolescents i 
joves que “seran més” com més beguin, més 

es “col·loquin” i al·lucinin, més codis particu-
lars utilitzin, de comportament, de vestuari, 
de comunicació i de llenguatge, més passin 
de tot i més disposats estiguin a moure’s pels 
carrers prohibits de la sin city amb menyspreu 
absolut pel propi cos i el dels altres.
   Però no tot ha de ser negatiu. “L’exhibi-
ció de volums” en què moltes vegades acaba 
convertint-se la celebració de la festa en els 
carrers i places de les nostres ciutats també 
té una conseqüència positiva, aquella que 
Elias Canetti descrivia com un acte de des-
càrrega en el que tots els que pertanyen a 
la multitud es desfan de les seves diferèn-
cies i se senten iguals. Entenc que aquest és 
un fenomen del tot positiu i necessari. Tots 
necessitem expressar-nos amb formes de 
celebració que impliquen altes dosis d’emo-
tivitat i de comunicació instintiva, per sen-
tir-nos confirmats en la comprensió i el gaudi 
de la festa com un esdeveniment de present 
connectat amb la tradició, amb el sentit del 
gaudi dels nostres predecessors. 
   Un fenomen de descàrrega és el que es 
representa de manera ben plàstica en els 
rituals festius de les nostres festes majors 
arreu de Catalunya, amb centenars i cen-
tenars de persones celebrant l’entrada de 
la festa al voltant dels gegants que encapça-
len la comitiva. Acabat el ritual, la mirada i 
el gest esmaperdut i dubitatiu d’algun ressa-
gat a la plaça que ha begut més del compte i 
que continua giravoltant, em confirma amb 
bonhomia la idea que un de sol pot sentir-se 
multitud perquè la multitud funciona com 
un sol home.
   Una abraçada, Jordi, i que la festa, quan ens 
toqui, també ens sigui profitosa. 
   Cinto 
Cinto Amat és advocat

En els rituals festius de les 
nostres festes majors es 
representa plàsticament  
un fenomen de descàrrega

tots necessitem expressar-
nos amb formes de 
celebració que impliquen 
altes dosis d’emotivitat

de:  Cinto amat

per:  Jordi Cussó

CC:  revista Valors

assumpte: Rescatar la festa

data: 25 d’abril de 2014
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Dos joves divertint-se en una festa a Calella, durant el pont del Primer de Maig.
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Joan safont és advocat i periodista /  

@joansafont irene Alerm és llicenciada en filosofia

Només que  
n’hi hagués un

i ha episodis de la vida 
d’un poble massa dolo-
rosos. El segle XX n’és 
ple: Guerra Civil i fran-
quisme, el nazisme, el 
món soviètic, les dicta-

dures i persecucions ètniques... Els actes 
concrets d’aquests drames tenen culpa-
bles coneguts, la memòria els ha servat o bé 
apareixen els noms en arxius de la metòdica 
burocràcia. La veritat s’intenta fer camí en 
un mar de silencis, de velles consuetuds, de 
por i de justificacions per no voler saber. 
El qui vol entendre es revolta contra els 
murs que li diuen que cal deixar les coses 
com estan, que no val la pena desenter-
rar els morts, que no és hora de fer judicis. 
En la majoria de casos el que busca l’histo-
riador no és ni tan sols el sever però volu-
ble judici de la història, sinó posar totes les 
dades i fets sobre la taula, i, amb els bocins 
del mirall de la veritat esberlat, composar 
l’aproximació més acurada al que va passar. 
Sovint aquests fets pertorben la vida de la 
pròpia comunitat, que havia enterrat els 
morts i havia oblidat les culpes per poder 
mantenir una mínima concòrdia social. 

Per fugir de la neurosis, apareixen útils 
i afortunades autojustificacions col·lectives. 
“Tothom ho va fer”, com si el fet que el veí 
també portés a terme el mateix execrable 
comportament tragués un bri de culpa con-
creta. En bona part és cert que existeix un 
nivell de culpa social de tota la comunitat, 
on seria impossible escatir-ne responsabi-
litats i culpes. Seria el cas d’Alemanya: el 
Partit Nazi va tenir milions de vots en les 
eleccions que van portar Hitler al poder. Es 
van vendre milions d’exemplars del Mein 
kampf, milions d’alemanys van nodrir les 

files de les SA, les SS, la Gestapo, la Wehr-
macht, la Luftwaffe, i els estaments polí-
tics, policials, militars, judicials, burocrà-
tics, acadèmics i propagandístics del règim 
nazi, sense oblidar les Joventuts Hitleria-
nes. L’escenari perfecte per establir una 
autojustificació col·lectiva: si tota Alema-
nya era nazi, com establir responsabilitats 
concretes? Com culpar tot un país? 

A Alemanya va causar un gran impacte 
descobrir que l’escriptor Günter Grass, 
una autèntica consciència moral, havia 
estat membre en la seva joventut, durant 
el final de la II Guerra Mundial, de les 
Waffen-SS. “Tothom hi era obligat” van 
argumentar alguns. Tothom? Joachim Fest 
va relatar a jo No com el seu pare, profes-
sor catòlic anti nazi, va decidir no inscriu-
re’l a les Joventuts Hitlerianes ni tenir cap 
tracte amb el règim. Només que hi hagués 
algú que no sucumbís, que davant la dicoto-

mia de fer com tothom, de tenir qualsevol 
mena de complicitat amb el terror, es man-
tingués ferm i íntegre, aquestes justificacions 
no funcionen. Només que trobem algú que 
d’entre els grans malsons de la història del 
segle XX no es deixés portar per la potència 
dels esdeveniments i mantingués una actitud 
digna i honorable, aquesta pietosa mentida 
de la culpa difusa cau pel seu propi pes. 

l’existència de persones que  
resisteixen l’ofec moral dels 
règims totalitaris posa en 
entredit la idea de la culpa 
col·lectiva dels pobles.

Fa poc, he tingut la oportunitat de fer 
classes de filosofia a grups de joves de 
primer de batxillerat. Jo era de les que 
deia que mai em posaria a fer classes a 
un centre de secundària i de cop m’hi 
he trobat i amb ganes. Ja sabem que la 
saviesa popular acaba empenyent amb 
força i la dita “no diguis mai d’aquesta 
aigua no en veuré” s’hi avé com anell 
al dit. Però bé, avui no volia parlar dels 
mots que tantes vegades ens hem d’em-
passar sinó de la lliçó que els vaig fer.

En un moment donat els vaig expli-
car la teoria del coneixement de Plató. 
Aquesta parla d’un camí ascendent on 
es va passant per graons del coneixe-
ment, des de les coses que estan a un 
pla més sensible fins a les grans abs-
traccions i la idea de bellesa, bé, veri-
tat. L’home, segons Plató, es va fent 
savi a mesura que es desprèn dels 
objectes concrets, de la particularitat. 
Només amb aquestes dues afirmaci-
ons ja podríem tenir rius de tinta dis-
cutint-ho. Tot i així, el que els va crear 
més controvèrsia va ser el punt on Plató 
diu que com que som finits, tenim una 
part sensible, no podem arribar plena-
ment a aquesta idea de bé. Els nois i 
noies no volien acceptar que hi ha una 
part de coneixement irresolta, que, si 
bé hem d’aspirar a la veritat absoluta, 
no sabem si la trobarem. No sóc platò-
nica. O potser sí. Però el què jo feia allà 
era procurar que comprenguessin els 
motius de Plató i em va sorprendre que 
no volguessin deixar ni un espai per la 
pregunta filosòfica, per l’enigma.

Pot ser que la immediatesa i la 
immensitat incommensurable de la 
xarxa, del coneixement actuals ens 
impedeixen saber gaudir de la possibili-
tat del desconegut? Ni que sigui com a 
hipòtesi ja no entenem que pugui exis-
tir el misteri? Tant de bo sempre sabés-
sim acollir aquest misteri per a reconèi-
xer’nos mortals, sensibles.  

Saber 
acollir  
el misteri

A la intempèrie  
—Irene Alerm

Màquina d’escriure —Joan Safont

Membres de les joventuts hitlerianes.

només que trobem algú que 
no es va deixar portar pels 
esdeveniments, la culpa 
difusa cau pel seu propi pes

30 oPinió

H



Valors

Júlia Martín és llicenciada en Filosofia

Entre el deure legal  
i el deure moral

l dilema d’avui és el que 
té un metge quan l’hos-
pital on treballa l’obliga 
a administrar alimentació 
a un pres, tot vulnerant la 
seva decisió autònoma de 
fer vaga de fam, una casu-

ística poc habitual però que s’ha donat els 
últims anys a casa nostra, concretament 
amb presos etarres.

L’Estat té el deure de protegir la vida 
(art. 15 CE), el qual es deriva del dret de 
tots els ciutadans a veure respectada i pro-
tegida la seva vida. Això vol dir que l’Es-
tat no pot atemptar contra la vida de cap 
ciutadà, ni per acció ni per omissió. Aquí, 
respectar la voluntat del pres de no inge-
rir aliments seria un homicidi per omissió. 
Per això, l’Estat ha d’ordenar a l’hospital 
administrar alimentació forçosa al reclús. 

El pres, podem pensar tots plegats 
abans que res, té dret a morir, si així ho 
desitja. Hi ha qui sosté que el dret a morir 
està implícitament reconegut en el dret a 
la vida, ja que el dret a la vida porta implí-
cit, per definició, el dret a decidir-ne la 
duració i el final. 

Ara bé, hi ha tres arguments contraris 
a la suposada obligació de l’Estat de res-
pectar el dret a morir del pres. Primer, la 
reclusió en un centre penitenciari origina 
una relació jurídica especial entre el pres 
i l’Estat, per la qual aquest pot limitar els 
drets constitucionals del pres i, en espe-
cial, el dret a la gestió del propi cos i la 
pròpia vida, si el pres es posa a si mateix 
en risc de mort. 

Segon, hi ha qui argumenta que el dret 
a la vida està reconegut en sentit garan-
tista i que, per tant, és contradictori argu-
mentar que porta implícit el dret a morir. 

Tercer, també es diu que renunciar al 
dret a la vida no és el mateix que renun-
ciar a no exercir el dret a la vida. Renun-
ciar al dret vol dir suïcidar-se; renunciar 
a exercir-lo vol dir deixar de fer quelcom 

que és necessari per viure (per exemple, 
menjar), assumint que pot comportar la 
mort, però amb una altra finalitat. Aquí, 
l’objectiu del pres no és morir, sinó exigir 
que l’Estat acati una demanda que, altra-
ment, no acataria. És una vaga de fam rei-
vindicativa i el pres la fa, sabent que l’Es-
tat no el deixarà morir, perquè té el deure 
de protegir la vida. 

El metge no pot imposar cap tracta-
ment: no pot utilitzar els seus coneixe-
ments en contra de la voluntat dels paci-
ents, ni en cap activitat que suposi la 
conculcació dels drets humans, la repres-
sió física o psíquica o el menyspreu de la 
dignitat (norma 5 del Codi Ètic, CCMC). 

Aquí el metge té diverses opcions, com 
és fàcil intuir de bones a primeres. Primer, 
avaluar la competència del pres per a 
prendre la decisió de no menjar. I, en tot 
cas, abans de decidir, el metge pot inda-

gar les raons del pres i després recórrer a 
la família o a un psicòleg per tal que facin 
de mediadors. 

Com a últim recurs, si el pres no recon-
sidera definitivament la seva decisió, 
el metge pot fer objecció de conscièn-
cia. Llavors, l’hospital haurà de decidir si 
deriva el pres a un altre metge que esti-
gui d’acord en alimentar-lo, o si obliga al 
metge a administrar l’alimentació al pres, 
o si el denuncia o si, d’acord amb el metge, 
fa desobediència civil (cosa que podria 
comportar una acusació de desacatament 
contra l’hospital). 

Què en penseu? Està justificada la limi-
tació dels drets fonamentals del pres a fi de 
protegir la seva vida?  
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Dilemes ètics —Júlia Martín

El metge no pot imposar cap 
tractament: no pot utilitzar 
els coneixements en contra 
de la voluntat dels pacients

Cercant l’escletxa  
—Joaquim Trenchs

Joaquim trenchs és psicòleg

Entre sensació i sentiment, l’angoixa 
és l’expressió d’un afecte. Afecte dis-
plaent, resultat de la transformació de 
la tensió psíquica acumulada en l’indi-
vidu per la presència o l’amenaça d’un 
perill. L’angoixa s’incrementa com més 
a prop s’està en la percepció de que ens 
trobem davant l’espera de “quelcom”, 
que no es pot anomenar ni explicar. La 
impotència pot apoderar-se de la res-
posta de la persona.

L’angoixa esdevé un senyal que 
apareix com a reacció a una possible 
pèrdua, una separació... que emergeix 
d’un “real” no “simbolitzat” i que el 
subjecte no pot incorporar al seu “ima-
ginari”. L’angoixa implica captar una 
“falta”, una “carència” simbòlica sub-
jectiva.  

L’angoixa ens fa pregunta i inter-
roga en allò més enigmàtic. En alguna 
mesura, quan apareix l’angoixa, el sub-
jecte esta intentant sostreure’s a l’hos-
tilitat del Super-jo, a “l’haver de...”, a 
l’obligació... i el confronta despullat amb 
el propi desig.  En el fons, la pregunta 
que ens neguiteja seria... “Què vol l’Al-
tre de mi?”. D’aquí l’esclat de l’afecte. 

Mentre que determinades estruc-
tures mentals més fràgils inventen 
deliris o teories conspiratòries per 
tranquil·litzar aquell neguit que no 
pot tramitar-se  emocionalment per la 
paraula, la majoria de persones “inven-
ten” diversitat de respostes racionals 
per evitar fer front a aquesta interpel-
lació:  oblidar, aïllar o minimitzar o bé, 
canviar el perill interior per un perill 
exterior visible.

Habitualment convivim amb certes 
dosi de neguit. És condició humana. 
I normalment, més enllà de respostes 
defensives o paralitzants, donem res-
postes saludables. Advertits d’allò que 
amaga aquest afecte, el mateix neguit, 
en el seu punt just, ens pot permetre 
estar en moviment i progressió. 

L’angoixa  
i els neguits. 
D’on venen?

Un pres es declara en vaga de fam. Se’l trasllada a un hospital, que rep l’ordre 
judicial  d’administrar-li alimentació forçosa. Però el metge responsable no ho 
veu clar. Què ha de fer?

E



Maig de 201432 oPinió

Ell. Ells. D’ell. De l’home, del 
de cadascuna, de cadascun. Ell, 
aquell amb qui compartim la vida, 
amb qui hem decidit compar-
tir-la. Que un dia se’ns van creuar 
pel camí i amb qui vam decidir 
caminar-lo junts. Ells. Ell. El meu 
home, la meva parella. El meu 
promès, el meu marit, el meu ell. 
Ens veuen despertar als matins i ens 
coneixen mandres i rutines. Ens 
treuen de polleguera i ens fan riure 
com ningú. Els que ens fan sentir a 
casa només amb una abraçada. Els 
que són casa i amb els que construïm 
una llar. Amb els que només som si 
som amb ells i que ens completen el 
jo. Que ens fan ser millors.
Et dóna seguretat: hi és. Hi serà. 
Et dóna tranquil·litat: la de poder 
ser tu mateixa. Il·lusió: un futur 
plegats. Aparegué una tarda d’hi-
vern i ja va quedar-se, transfor-
mant-ho tot. Els espais de sole-
dat ja no tenien sentit si no eren 
entre estones amb ell: les barreres 
de protecció que et vas construir 
en la solteria van anar desaparei-
xent, petó a petó, trucada a tru-
cada, sopar rere sopar.
És qui seu al meu costat mentre 
escric. Dorm i li coneixes si és plà-
cidament o només una capcinada. 
Un avió d’anada –perquè a la tor-
nada tot serà diferent–. Ell serà 
encara ell, però junts, serem un. 
Serem junts, i serà (encara) millor. 

Gent

Ell(s)

isabel Yglesias és jurista

gisÈle Mollfulleda

Valors empresarials  

Alta autoestima, 
èxit de l’emprenedor

i nosaltres no creiem en nos-
altres mateixos, ningú més 
hi creurà”. L’emprenedor 
del segle XXI ha de reflexi-
onar sobre si és autoestima 
o supervivència. Ho explica 

Ferran Badal, professor de l’Institut Euro-
peu de Coaching i emprenedor des de l’em-
presa Profit. Per a ell la gestió del fracàs és 
la primera de les reflexions que ha d’assu-
mir l’empresari novell que comença. “Per a 
millorar la nostra autoestima cal saber d’on 
venim, quins són els nostres assoliments 
anteriors, les coses importants que he fet i 
on he estat”, exposa Badal. Involucrar-se en 
el projecte al 100 per cent, treballar des de 
la vocació professional i amb el convenci-
ment que el teu projecte és únic i que està, 
sense remei, abocat a l’èxit. És, quasi, una 
obligació.

També Javier Gómez, de la corredo-
ria d’assegurances banca ètica Arç, està 
d’acord amb què l’èxit depèn en un 50 per 
cent de l’actitud i l’autoestima de l’empre-
nedor. Quin és el secret? “Cal gaudir del 
que fem i no desmerèixer-nos, cosa que fem 
normalment. És important que quan anem 
a vendre el nostre producte (o servei) anem 
confiats perquè cal creure en allò que fem 
per seguir endavant”, defensa també Badal. 
Per a aquest últim professional, l’assump-
ció de l’autoestima s’assoleix en cinc passos.

1- sABER GEstionAR LA PoR AL FRACàs 

“És fàcil renunciar, molt més que fracas-
sar”. Hi ha vegades que passa, però el límit 
cal posar-li-ho un mateix. “És possible 
que tinguis pals a la roda però no és cosa 
teva, però si no surt a la primera, serà a la 
segona”, matisa Gómez. Aquí és important 

l’experiència, el background emprenedor de 
la persona.

2- ConFiAR En Un MAtEiX

Segons l’experiència de Gómez, l’empre-
nedor té “una espècie de complex, no sap 
què ha de fer i per on ha d’anar”. Per tant, 
necessita suport, assessorament. Un impuls, 
en definitiva. En aquest sentit, Badal pro-
posa que cal fer un llistat d’almenys 40 
coses positives de cadascun i a posteri-
ori pensar les passes que van fer possible 
aquests reptes vitals (des d’una marató fins 
a un examen universitari) ja que segur són 
essencials per a lluitar per l’objectiu últim: 
fer de la teva empresa un èxit.

3- tREBALLAR L’intERioR

Badal afirma que hi ha moltes eines per 
treballar els errors: “L’observació és una 
d’elles. Per a això és important fixar-nos 
en la comunicació no verbal i aprendre a 
comunicar-nos amb nosaltres mateixos”. 

4- APREnDRE A ConèiXER-sE Un MAtEiX

Mirar-nos, observar-nos, conèixer-nos “i 
identificar-nos amb el que veiem. Agra-
dar-nos, reconèixer-nos”, assenyala Badal.

5- sEntiR EL QUE DiEM i EstAR sEGURs 
DEL QUE PEnsEM i FEM 

La clau està en l’actitud, a veure les coses des 
d’un altre punt de vista. Ens hem de pregun-
tar: què es necessitem per confiar i creure en 
cadascun de nosaltres?   

Reportatge publicat al diari digital 

ViAempresa.cat.

neus navarro

S
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Un matí de diumenge, al jardí d’un amic, poso en 

ordre la meva correspondència. Rebuts, factu-

res, nòmines... Entre els sobres, rescato el darrer 

Arrela’t, el butlletí de la Fundació Arrels. La vista 

s’atura en aquest breu: “Hidden City Tours ofe-

reix rutes turístiques per Barcelona de la mà de 

persones que han viscut al carrer i a les quals 

obre les portes a inserir-se al mercat laboral. La 

seva idea és reunir la Barcelona turística amb 

la Barcelona social, dues realitats molt allunya-

des entre sí. Hidden City Tours compta amb cinc 

guies que mostren llocs turístics i indrets invi-

sibles de Barcelona, com menjadors socials. Els 

guies són persones conegudes per la fundació 

Mambré i Arrels, han rebut formació i sumen la 

seva experiència d’haver viscut al carrer.”

Barcelona Hidden City Tours és un projecte 

revolucionari amb seu a Barcelona. Em sembla 

una bona proposta. L’empresa social ofereix 

diversos recorreguts pel barri gòtic, però es dis-

tingeix de la resta de propostes perquè els tre-

balladors són persones que han passat per una 

situació de sense llar. Qui millor per mostrar els 

carrers de Barcelona que algú que ha viscut/

dormit durant molt de temps en ells? 

A Barcelona creixen la pobresa i el turisme, pols 

oposats. Els qui viatgen, perquè es poden per-

metre vacances, tenen temps, diners i salut; i els 

que dormen al carrer, perquè no tenen recur-

sos. Aquest projecte, amb esperança i il·lusió va 

pensar que aquestes dues realitats –turisme 

i marginació– es podrien donar de la mà. 

Beneficiant-se una de l’altra. 

PRoJECtE En FUnCionAMEnt A LonDREs

Lisa Grace, fundadora i consultora d’investiga-

ció de mercat, recorda l’inici del projecte que va 

endegar: “Barcelona podia ser una ciutat on fun-

cionessin les passejades guiades per persones 

en situació sense sostre. A Londres existeix una 

empresa social anomenada Unseen Tours, on 

persones sense llar feia recorreguts turístics. Si 

a ells els va funcionar, perquè no a nosaltres? El 

major actiu de Barcelona és el turisme, només 

calia relacionar donants, entitats caritatives, 

persones sense llar, i un turisme responsable”.

Els guies de Barcelona Hidden City Tours han 

estat formats i entrenats per Hidden City 

Tours. Tenen un coneixement increïble de la 

ciutat, poden explicar secrets ocults i histò-

ries de Barcelona que no es troben a cap guia.  

Segueixen un programa de formació d’entre 

60 i 80 hores, dirigit per Lisa Grace: “Som una 

empresa social, no una obra de caritat... quan 

més èxit tenim, més llocs de treball podem 

crear, per això el tour el fem en petits grups;  si 

tenim un grup ampli, el dividim i donem opor-

tunitat a una altra persona sense llar que treba-

llarà la seva reinserció.”

Ara per ara el projecte compta amb cinc guies. 

Les passejades s’ofereixen en francès, anglès, 

alemany, català i castellà. En Joan Carles guia en 

català, i explica “quan em van oferir la posició 

de guia turístic no vaig deixar passar l’oportuni-

tat d’involucrar-me en alguna cosa que m’ajuda-

ria a allunyar-me dels meus problemes.” 

Fer aquest tour t’ajuda a ser conscient dels pro-

blemes socials que hi ha a Barcelona, i també 

acostar-se a la realitat del quart món, sovint 

invisibilitzada per aquesta ciutat que pretén ser 

només atractiva i maca pels visitants.  

Barcelona Hidden tours permet visi-

tar els principals indrets de la ciutat 

alhora que genera feina per perso-

nes sense llar. si el comerç turístic 

està creixent, per què no posar-hi 

a treballar a persones que vulguin 

reinserir-se laboralment?  

turisme oportú

Les passejades, que duren 1h 45 

minuts, són cada dia a les 10h, 15h i 

18h. el punt de trobada és a la plaça 

nova, a la cantonada del carrer 

Bisbe de barcelona. Què inclou la 

visita? catedral, Plaça felip neri, 

l’antic barri jueu, Plaça del Pi, Les 

germanes de la Mare teresa de 

calcuta menjador social, el raval 

i el Barri Xinès, Beachbar de Déu 

(menjador social), l’antic hospital 

de la santa creu i el Mercat de la 

Boqueria. L’activitat costa 14 euros 

i 10 per aquells que gaudeixen de 

descompte. 

La visita en detall

La proposta del mes

Lucia Montobbio

Més informació a:  http://

www.hiddencitytours.com/, 34 

655585156, lisa.grace@hidden-

citytours.com. 
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trobar-se amb sant 
Pere el dia de Pasqua

Aquest dissabte de Pasqua vaig anar a Alp. 

El lloc més proper d’on m’allotjava, després 

de fer uns quants quilòmetres, era aquesta 

església, que celebrava l’ofici a les vuit. He 

de confessar que sóc una mena de “turista 

litúrgic” i m’apassiona veure arreu del món 

com celebren les misses, a banda de conèi-

xer, així, els temples que les acullen en plena 

funció, per dir-ho d’alguna manera. La tensió 

entre el llunyà i el proper m’excita. Digueu-me 

superficial, però he viscut la Missa del Gall a 

Marràqueix i he cantat God bless America a 

la catedral de Sant Patrici a Nova York, alhora 

que vaig participar en un servei religiós cristià 

de ves-a-saber-quina confessió a la Xina. A Alp 

tot m’era més familiar, però només entrar vaig 

reconèixer de seguida l’autor de les pintures 

que envoltaven l’altar. Es tractava de Llucià 

Navarro (Barcelona 1924–Premià de Mar 2007), 

l’obra del qual vaig descobrir de ben petit grà-

cies a les seves il·lustracions a Cavall Fort. 

La parròquia de Sant Pere d’Alp, les bases de 

la qual es remunten al primer romànic, té, 

a més, les restes d’unes pintures gòtiques del 

segle XV que també em van interessar força. 

Navarro hi pinta escenes de la vida de l’apòs-

tol, amb els seus atributs iconogràfics, desta-

cant, com en totes les seves figures, el caràcter 

radicalment humà del personatge. En la seva 

limitada humanitat hi ha tota la bellesa possi-

ble, hi ha tota l’harmonia que, en la quotidiani-

tat, ens sembla tan absent o imperceptible. Els 

vitralls sembla que també són d’ell, i hi destaca 

la figura del Crist ressuscitat entre cercles.

Coneixia altres treballs murals de Navarro, 

especialment a L’Espluga de Francolí, grà-

cies a la vinculació de l’artista amb la família 

Carulla. Certament, però, en l’àmbit religiós, 

el nostre artista signa nombrosos frescos 

més repartits arreu d’Espanya i Amèrica i no 

conec que hi hagi un catàleg o inventari com-

plet d’aquesta valuosa i desconeguda obra. 

Per la web del Museu de la Vida Rural, també 

de L’Espluga, m’assabento que els frescos 

d’Alp datarien al voltant de 1955. 

És un tema interessant, el de l’art religiós pro-

duït en els temps actuals. La de Navarro és 

una proposta més: decididament narrativa 

(és a dir, figurativa), humanista i contempla-

tiva. Però hi ha moltes més possibilitats i us 

animo a descobrir-les. 

En la limitada humanitat que repre-

senta Llucià navarro hi ha tota la 

bellesa possible, hi ha tota l’har-

monia que, en la quotidianitat, ens 

sembla tan absent o imperceptible.
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Exposicions

Ramon Bassas

http://museuvidarural.blogspot.

com.es/2008/04/paret-tela-i-paper-

lart-de-lluci.html 
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En volar a Roma el primer que es veu en deixar la 

mar Tirrena és el riu Tiber, l’Isola Sacra i les restes 

d’Ostia. Tot el paratge és reserva ecològica. 

Roma, com sempre, plena a vessar de turistes 

que van a veure les restes de l’antiga ciutat capi-

tal de l’imperi romà. Aquest març n’hi havia un 

de ben il·lustre que quan anava a veure el Papa 

Francesc va passar amb el seu cotxe a un metre 

meu a la Via Della Conciliazione: Obama. 

Fullejant un llibre amb fotografies digitals  

sobreposades de la Roma antiga i el que resta 

de l’actual, es pot veure l’entorn del  Fòrum, el 

Coliseu i al Mercat de Trajà,un garbuix de gent, 

carros i de lliteres on els esclaus transportaven 

els romans de classe alta –com ara, que no es 

pot passar per enlloc de cotxes–. De fet, Roma 

no ha canviat amb els segles. Llavors van pro-

hibir la circulació de carros de dia; només ho 

podien fer de nit pels transport de mercade-

ries. També van construir uns passos elevats 

de vianants amb pedres separades d’una l’altre 

perquè la gent no es mullés els peus quan deixa-

ven anar aigua a la nit per netejar els carrers. 

La meva dèria era tornar a Ostia (a la foto) per 

veure on era el port després de les moltes inun-

dacions que ha sofert l’entorn. Des de dalt d’un 

mirador es pot veure el Tiber i el possible indret 

del seu port i la resta de la ciutat molt ben con-

servada: les termes de Neptú i dels Set savis, la 

plaça dels Gremis, el teatre, l’amfiteatre, la casa 

de Diana, el Fòrum, l’escola de Trajà. Reculem en 

el passat, quan Enees supervivent de Troia desem-

barca al Lido i funda Ostia i Ròmol i Rèmol, també 

fugitius, alletats per una llopa funden Roma.  

La meva pregunta era: per què tanta gent s’inte-

ressa per unes pedres on hi havia viscut gent en 

el passat i que ara ja són morts? La possible res-

posta me la donen el filòsof Yogi Remacharaka 

amb la seva obra Agnani Yoga i el metge psi-

quiatre, també nord-americà, Brian Weiss. Diu 

Remacharaka: ”L’ego evoluciona fermament 

de les formes més grolleres a les més delica-

des i avançades perquè ens perfeccionem”. Ell 

creu en la Reencarnació i que la vida a la Terra és 

una escola en què venim aprendre per mitjà de 

les experiències.”Els nostres egos han viscut en 

vides passades a l’Índia, Pèrsia, Egipte, Grècia i 

Roma...”. D’aquí ve el record de vides passades 

impregnades en el nostre Jo immortal”. Brian 

Weiss a Moltes vides, molts mestres i Molts 

cossos, una mateixa ànima, Weiss parteix de les 

experiències obtingudes dels pacients en les 

regressions al passat. “Ens agrada veure coses 

del passat igual que quan mirem una fotografia 

de com érem petits perquè venen a la memòria 

records llunyans”. 

Anem a Tessalònica, on van viure les primeres 

comunitats cristianes. I d’allà a Atenes, la capi-

tal grega. Al fons del comercial carrer Atenes, 

davant del Monastiraki i a dalt de la muntanya 

de pedra, s’alça majestuós l’Acròpolis, amb el 

Partenó i la galeria de les Cariàtides. Per pujar-hi 

s’hi ha d’anar a peu començant per l’Àgora, el 

mercat antic. Abans d’arribar al Partenó cal 

passar per l’Odeón, el teatre a l’aire lliure. A dalt 

es pot contemplar el Turó de Likàvitos i l’es-

glésia ortodoxa al cim. A la plaça Sintagma els 

oradors –com el seu temps ho devia fer Plató 

a l’Àgora– protesten  pel deute grec i una altre 

manera d’entendre la vida i un canvi social per 

la dignitat humana. No es pot entendre Roma 

sense Grècia; totes dues civilitzacions es com-

plementen.   

no es pot entendre Roma sense 

Grècia; totes dues civilitzacions es 

complementen, assegura el nostre 

cronista de viatges en un recorre-

gut a aquests dos pols històrics.  

De l’antiga roma 
a l’antiga grècia

Visitant Ostia Antica, Roma i Atenes, 

un munt d’estudiants trepitgen els 

indrets on els nostres avantpas-

sats havien viscut. Dic avantpassats 

perquè Roma i Grècia són la llavor 

de la nostra civilització. Roma l’urba-

nisme i els camins, com la Vía Àpia; 

Grècia la cultura i la filosofia. Els 

joves visitants amb diverses llengües 

expressen l’admiració pel món antic 

–al port d’Ostia entraven i sortien els 

vaixells carregats de gent i mercade-

ries provinent de tot el món–. És com 

retrobar-se amb el passat ja que no 

hi ha poble o ciutat on els romans i  

grecs no hagin  deixat l’empremta... 

el valor

El passat
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Fem la maleta  

Joaquim Amargant

Llegeix tots els articles a 

femlamaleta.blogspot.com
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Ja fa 25 anys que els versos de Bruixa de 

dol van esdevenir públics gràcies a l’edi-

torial Llibres del Mall. La seva lectura 

esdevé l’afirmació d’una veu pròpia que 

entroncava la cultura popular i la moder-

nitat per reivindicar la paraula DONA i 

aportar nous significats a l’imaginari de la 

nostra col·lectivitat.

La lluna, la pluja, les fades i les brui-

xes s’hi uneixen per despullar la femini-

tat i mirar una realitat tintada de violeta. 

Les vuit seccions que conformen el poe-

mari tracen un recorregut emocional que 

amara la lectura d’empatia i consciència. 

Partint de les experiències sexuals d’in-

fantesa, la poeta exposa la vacil·lació de 

l’amor i els seus entrebancs, fins assolir la 

plena solitud. 

És, doncs, des de la individualitat que 

deixa pas a la rememoració i lloança de la 

dona: l’anònima, la concreta, l’oblidada, 

l’eterna. Igualment, les composicions 

mostren un erotisme femení inexistent 

fins llavors a la nostra literatura. La visió 

del món és travessada pel sedàs de la cor-

poreïtat, oferint noves imatges del món 

íntim femení. És d’aquesta manera com 

Marçal eleva a nivell líric experiències tra-

dicionalment menysvalorades.

El llibre, com podran comprovar els qui el 

llegeixin, transpira un to vital i optimista 

que, lluny de veure’s limitat al seu con-

text més immediat, es manté com una 

arma imprescindible per encendre de pro-

clames i protestes un present prou deso-

lador. 

És així, doncs, com els valors de la lluita 

i l’esperança brollen de les lletres que, 

una rere l’altra, s’apleguen per descriure 

la situació de la dona, encoratjar-la per 

subvertir aquest estat i, finalment, cons-

truir un món nou. Maria-Mercè Marçal ens 

regalà uns versos que, sense dubte, cal 

que avui es passegin pels nostres llavis 

per tal de reviure’n l’essència. 

Bruixes, fades 
i confetti
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Llibres

cuinant  
la realitat

Us imagineu que a la tele deixessin de fer pro-

grames i seccions de cuina? Impossible, oi? Des 

de finals dels 80, la cuina no ha deixat d’acom-

panyar-nos a través de petita pantalla: un dels 

programes pioners fou a TVE Con las manos en 

la masa, presentat per Elena Santonja i amb una 

mítica sintonia que feia venir la gana, compo-

sada per Vainica Doble i interpretada per Gloria 

Van Aerssen i Joaquín Sabina. 

Mentrestant, a TV3, un antic empresari del 

tèxtil, Jaume Pastallé, presentava un micro-

espai gastronòmic tot fent rodolins, acomia-

dant sempre el seu espai amb una frase que 

va passat a la posteritat de la televisió autonò-

mica catalana: ‘Que tinguin una bona cuina!’, en 

alusió al títol del programa, Bona cuina. Després 

vindria Karlos Arguiñano, que després de passar 

per totes les cadenes de televisió d’àmbit esta-

tal i Euskal Telebista, va creuar l’Atlàntic i final-

ment s’ha instal·lat als migdies d’Antena 3. 

Els anys passen, la vida continua, els gustos evo-

lucionen, però sempre hi ha programes de cuina 

a la televisió, amb l’incombustible Arguiñano, 

cuiners desconeguts (Cuines de TV3) o d’altres 

reconvertits en celebritats mediàtiques, com 

Jordi Cruz (Masterchef, La 1 de TVE) o Alberto 

Chicote (Top Chef d’ Antena 3 i Pesadilla en la 

cocina a La Sexta).

Cuatro ha emès durant els darrers mesos Mi 

madre cocina mejor que la tuya. Tot i que el títol 

del programa és explícitament sexista, ja que 

pressuposa que els pares no saben fer un bon 

guisat, el format té el seu toc. Dos concursants 

que són un desastre absolut als fogons, asses-

sorats per les seves respectives mares, un pre-

sentador simpàtic i una tastadora elitista i molt 

com a jurat, a qui han de convèncer amb un plat 

cuinat a contrarellotge.

Mi madre cocina mejor que la tuya no ha fun-

cionat en termes d’audiència, ni en l’emissió 

diària ni tampoc en una versió amb famosos 

als divendres a la nit. Tot i això, el programa ha 

demostrat que és possible fer un programa que 

incorpora elements del gènere de la ‘tele-rea-

litat’ de forma entretinguda, honesta i sense 

pretensions, i que permet desconnectar de la 

rutina i evadir-se de la realitat. Un dels objectius 

fundacionals de la televisió.  

Televisió

Marta Pastor

David Casals

MarÇaL, Maria-Mercè.  

Bruixa de dol. edicions 62,  

2006. 160 pàgs.  

Preu: 9,51 euros (amazon).

Històries de maletes

A Un trozo invisible de este mundo durant 

més d’una hora l’espectador se sent víc-

tima: de les dictadures, de les fronteres, de 

la pobresa, del racisme, de la injustícia... víc-

tima, en definitiva. 

Com les maletes que flueixen per la cinta del 

centre de l’escenari -excepcional joc esceno-

gràfic i simbòlic de l’exili i de la immigració- 

en aquesta obra cinc personatges, amb nexes 

en comú, ens expliquen la seva història: un 

agent de policia d’un centre d’internament 

d’immigrants, un immigrant que truca a casa 

des d’un locutori, una dona subsahariana que 

treballa a  Europa, un torturat a l’Argentina i 

un exiliat polític. L’esplèndida interpretació 

de Juan Diego Bottto i els textos punyents 

amb una justa dosi de realisme, drama, 

humor i sarcasme capten l’espectador fins 

al punt que les paraules et fan sentir indigne 

i mesquí pel fet de formar part i partícep 

d’una societat tan hipòcrita. No és estrany 

que després d’un any de gira l’espectacle 

torni a la cartellera de Madrid amb sis nomi-

nacions als premis Max sota al braç. 

Teatre

Maria Coll

Un trozo invisible de este 

mundo. teatro Matadero 

Madrid. fins el 8 de juny.

Mi madre cocina mejor que 

la tuya (cuatro). De dilluns a 

divendres a 3/4 de 7 de la tarda. 

http://www.cuatro.com/mima-

drecocinamejorquelatuya/
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Els vostres comentaris seran benvinguts a 
redaccio@valors.org. Ens trobareu també a 
Facebook i Twitter.

Publicació editada des del voluntariat per 
l’Associació Cultural Valors, entitat sense 
ànim de lucre. Revista especialitza en la 
reflexió entorn els valors humans i l’actua-
litat vista des d’aquest prisma. El primer 
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Actes amb valors

31 de maig: Diada dels valors dels Castells
 

La capital del Maresme, dins el marc del projecte 

ciutat ‘Mataró, ciutat de valors’, acollirà el proper 

dissabte 31 de maig a 2/4 de 7 de la tarda al Pati del 

Cafè Nou, la primera Diada dels Valors dels Castells. 

Deu colles –Castellers de l’Alt Maresme, Xics de 

Granollers, Castellers de Santa Coloma, Minyons de 

l’Arboç, Xiquets de l’Alcover, Colla Jove xiquets de 

Vilafranca, Torraires del Montblanc, Castellers de 

Castellar del Valles, Salats de Súria i Capgrossos de Mataró– s’uniran per explicar, 

tot fent castells, els valors d’aquesta tradició: esforç, seny, valentia, entre altres. 

tura, Álvaro i Palou 
debaten sobre  
reconciliació i justícia 

 

El 28 d’abril va tenir lloc a la Nau 

Gaudí de Mataró una taula rodona 

sobre la justícia històrica convocada 

en el marc del projecte ‘Mataró, 

ciutat de valors’, que el mes passat 

tractava aquest valor. L’exconsellera 

de justícia, Montserrat Tura; va deixar clar que “la justícia és la capacitat de valorar 

un fet del passat en fred, de forma serena, lluny de la venjança” i tenint en compte 

els marc dels valors democràtics. Per la seva banda, el periodista Francesc-Marc 

Álvaro va afirmar que a Espanya “no es va produir una reconciliació durant la trans-

ició espanyola”.  I, finalment, el director del Memorial Democràtic,  Jordi Palou-

Loverdos, va assegurar que “els processos de mediació han de ser diferents en cada 

país”, però en cap cas, “les institucions no poden establir quina és la memòria que 

hem de recordar”.  

En el proper número
En el número de juny parlarem de la cooperació, 

el sisè valor que afronta la capital del Maresme 

dins el marc del projecte ‘Mataró, ciutat de valors’, 

que impulsa aquesta revista i l’Ajuntament de la 

ciutat. A la revista, ho farem, entre altres experts, 

conversant amb ignasi Carreras, director de l’Ins-

titut d’Innovació Social d’ESADE, un dels centres 

europeus de referència en la generació i divulga-

ció de coneixement i formació en Responsabilitat 

Social Empresarial i lideratge i gestió d’ONG. 

10 de juny: el valor de la cooperació, a debat
 

El cicle Valors i compromís, organitzat per celebrar 

el desè aniversari d’aquesta revista, segueix aquest 

mes de juny en què la ciutat treballarà el valor de la 

cooperació dins el ‘Mataró, ciutat de valors’, amb una 

taula rodona que tindrà lloc el 10 de juny a les 7 de la 

tarda al tecnocampus Mataró-Maresme. Comptarà 

amb la presència de Xavier López (a la foto), direc-

tor general d’Economia Social i Cooperativa i Treball 

Autònom a la Generalitat de Catalunya; David Martínez, economista i soci director 

d’Addvante; i  Albert Riera, director de Comunicació de la cooperativa La Fageda. 



Maig de 2014

L’elefant
En Ranjit recordava perfectament el dia que l’ele-
fant va arribar a la família. El seu avi, que l’havia com-
prat al mercat de Tiruchendur per cinc-centes rupies, 
el portava lligat amb una corda gruixuda pel camí del 
poble. En aquell temps en Ranjit només sobresortia 
un pam per sobre dels cultius d’arròs, i l’animal ja era 
una bèstia enorme, però el noi no li tenia cap por i des 
d’aquell moment es van fer inseparables. Tenia cura de 
l’animal com si fos el seu propi germà i sempre li pro-
curava els millors talls de canya de sucre. Va aprendre 
a pujar a sobre abans que a escriure i, al poc temps, el 
pare li va permetre ser l’encarregat de transportar la 
collita de la família al mercat per vendre-la. Junts tra-
vessaven la selva durant tot un dia per anar-hi i tornar. 
A en Ranjit li costava creure com un animal tan gran 
era capaç de creuar els rius i els intricats boscos de 
bambú. El considerava el seu heroi i per això el va ano-
menar Sinha.
Va ser quan en Ranjit ensenyava al Sinha a aixecar una 
pota del davant, per pujar-hi amb més facilitat, que els 
anglesos van començar a arribar amb els seus cotxes. La 
gent, en veure passar pels camins aquells vehicles, es 
quedava sense paraules. La carrosseria lluent i les rodes 
de cautxú eren una sensació mai vista. A més, qui havia 
arribat a pujar-hi algun cop deia que feien olor de cuir 
i que, des de dintre, semblava que fos el món el que es 
mogués. Les alabances van arribar fins al punt que la 
mateixa gent del poble renegava de les seves bèsties. 
Quan en Ranjit passava muntat al seu elefant de pell 
aspre i pas lent, esclataven en crits d’abominació i ria-
llades:
—On vas amb aquesta bèstia pudent, Ranjit? No veus 
que arribaràs a la ciutat quan hagin tancat el mercat? 
—deien uns.
—Oi que sembla que tot es mogui al teu voltant? És el 
que passa quan no hi ha un sol os del teu cos que no ho 
faci —feien amb sorna uns altres.
Però en Ranjit mantenia la seva mirada endavant, ben 
orgullós de ser a l’esquena d’en Sinha, a qui animava 

perquè accelerés el pas i així deixar enrere les burles. 
El cert va ser que, en poc temps, els colons, amb 
aquells aires altius que mostraven sobre les seves mun-
tures de ferro, s’havien fet fer càrrec de transportar 
la mercaderia al sostre d’aquells vehicles, cobrant als 
indis un preu d’or pels serveis oferts. S’encarregaven 
des de portar el correu i les medicines, fins a dur teles 
o algun passatger necessitat. I així va ser com en Ranjit 
i en Sinha van quedar relegats a passar els seus dies al 
poble, arrencant troncs per construir cases i traginant 
aigua del riu. Era la fi de les seves aspiracions aventu-
reres.
En Ranjit, per matar el temps, ensenyava a en Sinha a 
jeure sobre les potes del darrere, va ser llavors que van 
caure les primeres pluges de la temporada del monsó. 
Aquell dia la tramesa, que devia arribar al migdia, 
encara no ho havia fet. La gent del poble, sorpresa, 
va demanar que algú s’acostés a la ciutat per esbrinar 
què havia passat. En Ranjit va suplicar al seu pare que 
el deixés anar i no va trigar ni un minut a pujar sobre 
en Sinha i posar-se en camí. Portaven molt de temps 
sense fer aquell trajecte i l’elefant, que ja tenia molts 
anys, patia quan les seves potes relliscaven o s’enfonsa-
ven en el fang. Quan començava a fer-se fosc van trobar 
el cotxe, s’havia estavellat contra un arbre de fora 
del camí i el seu carregament estava escampat per tot 
arreu.
L’endemà, de bon matí, la silueta, retallada al cel, del 
lent i vell elefant va entrar al poble portant els colons 
a l’esquena i arrossegant la mercaderia. En Ranjit no 
podia deixar de somriure.   
 

 

 

 

 

 

 

oscar navas és escriptor del grup Planeta Lletra
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El conte d’Oscar Navas
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il·lustraCió:  JaVier garCia




